
Celje - skladišče 

D-Per

¡¡lil 214/1966 = w |
A** XV

COBISS 0

GLASILO DELOVNE SKUPNOSTI EMO CELJE

Seminar članov
ZK v tovarni

Delo članov zveze komunistov v vsakdanji praksi narekuje 
potrebo po nenehnem samostojnem izobraževanju, kakor tudi po
trebo po občasnih organiziranih izobraževalnih akcijah. V ta na
men je tovarniški komite ZK v sodelovanju z Občinskim komite
jem in Delavsko univerzo v Celju organiziral trodnevni intenzivni 
seminar, ki obsega gospodarske osnove SFRJ pred in po reformi, 
vplive gospodarskih ukrepov, vključevanje ZK v akcijo uspešne 
izpeljave gospodarske reforme z osnovnimi tezami, ki jih je ob
ravnaval 8. kongres ZKJ in 5. kongres ZKS, kakor tudi analizo, ki 
je bila izvršena na 3. plenumu ZKJ.

Da bi obravnava teh problemov in osnov za reševanje teh 
problemov dobila tudi politično vsebino v vsakdanjem delu komu
nistov v EMO Celje, obsega drugi del seminarja obravnavo pro
blemov samoupravljanja v EMO Celje. Na tak način bi praktično 
združili teoretično izobraževanje s praktičnimi aplikacijami na 
posameznih primerih dela EE, njihovih delavskih svetov, obratnih 
delavskih svetov in samoupravnih centralnih organov.

Seminar je bil organiziran za grupo 25 članov zveze komuni
stov — samoupravljalcev zaradi potrebe po vsebinsko pogloblje
nem delu naših samoupravnih organov, pri čemer bi morali naši 
člani ZK odigrati svojo bistveno vlogo, kot to predpisuje statut in 
program ZK. Da bi seminar uspel pri največji aktivnosti udele
žencev, je TK prosil upravni odbor za oprostitev od dela udele
žence seminarja v namen izobraževanja. UO podjetja je z razu
mevanjem sprejel akcijo TK in tudi prošnji ugodil. O rezultatih 
in samem uspehu seminarja bodo pa lahko govorili in ga ocenili 
udeleženci sami, ker so vtečidel tudi sami aktivni upravljalci.

korekcija
norma
časov

Želimo, da bo delitev 
osebnih dohodkov pravič
nejša. Sprejeli smo novi 
pravilnik o delitvi dohodka, 
novi pravilnik o delitvi 
osebnih dohodkov in novo 
analitično oceno. Osebni 
dohodki pa niso odvisni sa
mo od analitične ocene (od 
višine obračunskih osnov) 
ampak prav tako od nor
ma časov, ki so določeni za 
posamezne delovne opera
cije. Naši dinarski akordi, 
ki jih,imamo za posamez
ne delovne operacije so re
zultat obračunskih osnov 
in norma časov.

Nekateri tovariši so že 
prej pravilno opozarjali, da 
nesorazmerja v višini oseb
nih dohodkov ne bodo od
pravljena samo z novo ana
litično oceno. Izdelali smo 
tudi nekaj praktičnih pri
merov za obračun osebnih 
dohodkov po novi analitič
ni oceni in po sedanjih nor
ma časih. Rezultati so po
kazali, da bi na ta način 
ostala nesorazmerja med 
ekonomskimi enotami in 
med posameznimi delovni
mi mesti znotraj enega 
stroškovnega mesta.

Da bi ta nesorazmerja 
odpravili ali ublažili, smo 
se lotili tudi korekcije nor
ma časov. Korekcija je za 
posamezna stroškovna me
sta različna. Oddelek za 
študij časa je na osnovi do
sedanjega preseganja norm 
izračunal koliko morajo 
znašati povprečni korekcij
ski faktorji za posamezna 
stroškovna mesta, če hoče
mo doseči približno enako 
preseganje norm po posa
meznih delavnicah (25°/0).

To delo je zdaj v teku.

Oddelek za študij časa v 
sodelovanju z mojstri kori
gira norma čase za posa
mezne delavnice. Korekci
ja ni enaka za vsa dela na 
nekem stroškovnem mestu 
(s faktorjem npr. 0,80) am
pak je za posamezna dela 
različna. To pa zaradi tega, 
ker za enaka dela ni bila 
možnost zaslužka enaka.

'Pri teh različnih korek
cijah. za posamezna dela pa 
pazimo, da bo povprečni 
korekcijski faktor za vsa 
dela na določenem stro
škovnem mestu enak tiste
mu, ki ga je izračunal od
delek za študij časa na os
novi dosedanjega presega
nja norm. ^

Pri vsem tem pa pazimo, 
da ne bodo nikjer dinarski 
akordi nižji od dosedanjih 
ali bolj točno, da bodo vsaj 
toliko višji, da bodo pokrili 
dosedanje fiksne dodatke 
(6.600 S-din) in 4°/0 poviša
nje OD, ki velja od 1. janu
arja 1966 dalje. To velja 
predvsem za tista dela, 
kjer smo do zdaj imeli naj
višje preseganje norm. Ta 
zahteva je zato upoštevana, 
da na kakem stroškovnem 
mestu ne bi prišli do nižjih 
osebnih dohodkov kot so 
bili do sedaj.

Dinarski akordi bodo to
rej povsod porasli; bolj 
tam, kjer smo imeli do zdaj 
nizko preseganje norm, 
manj tam, kjer smo že do 
zdaj imeli višje preseganje. 
Tako bodo še obstojale raz
like v višini preseganja 
norm, a bodo mnogo manj
še kot do zdaj. Do zdaj smo 
imeli ponekod preseganje 
norm 16 % in drugje 136 °/0, 
po novem pa bo ta interval 
mnogo ožji; od približno 
25 % do okrog 64 %. Vidi
mo, da to še vedno ni ide
alna reištev, a boljša od 
dosedanje.

Pred koncem meseca bo 
upravnemu odboru predlo
žen preizkusni obračun po 
novih dinarskih akordih 
(po podatkih za mesec 
maj). To bo izdelano za ne
katere enote kompletno, , 
pri drugih enotah pa samo 
za nekaj delovnih mest. 
Pregledali bomo tudi, ali 
merila ustrezajo razpolož
ljivi masi denarja, ki jo 
imamo na razpolago za de
litev osebnih dohodkov.

Upamo, da bomo 1. juli
ja začeli obračunavati po 
novih dinarskih akordih, ko 
bo hkrati obveljala tudi no
va analitična ocena.

Tone Ivanič



PRIZNANJE NAŠEMU DRUŠTVU LT

OBČINSKA KONFERENCA  
L T  P R I  NAS

našega kolektiva in aktivnih 
članov LT Emajl sta prejela 
srebrni plaketi Zapušek Jože, 
predsednik LT Emajl za priza
devno delo v društvu in Petelin
šek Marjan, za delo v radio
amaterskem krožku.

Izmed članov našega kolekti
va so bili na tej konferenci iz
voljeni v Občinski svet LT v 
Celju, Senčar Peter, Lešjak Al
bin, Krajec Ludvik, Cocej Stan
ko in Vrabič Franc.

V nedeljo 12. junija je bila v 
naši sejni dvorani občinska 
konferenca LT. O delu v minu
lem obdobju je poročal pred
sednik Občinskega sveta LT 
Lesjak Albin, član našega ko
lektiva. Po obširnem poročilu 
so delegati posameznih društev 
živahno razpravljali o proble
mih dejavnosti LT, najbolj za
služnim članom LT pa so bile 
podeljene Kidričeve plakete za 
prizadevno delo. Izmed članov

Tovariš Zapušek Jože je na letni ofcčinsilri konferenci prejel srebrno 
plaketo Borisa Kidriča za prizadevno dedo.

P R O S L A V A
K R V O D A J A L C E V

V s a k o  le to  p r o s la v lja m o  
v  n a š i  r e p u b l ik i  4. ju n i j  —■ 
d a n  k r v o d a ja lc e v .  V  o b č in 
s k e m  m e r i lu  s m o  to  p ro 
s la v l ja n je  iz v e d li  š e le  11. 
ju n i ja .  O b  t e j  p r i l ik i  je  O b
č in s k i  o d b o r  R d e č e g a  k r iža  
o r g a n iz ir a l s p r e je m  za  324 
p r o s to v o l jn ih  k r v o d a ja lc e v  
v. s a m o p o s t r e ž n i  r e s ta v ra c i
j i  C e lje . V s e  z b r a n e  k r v o 
d a ja lc e  in  g o s te  je  p o z d r a 
v il t u d i  d r . P E T R O V IČ  S ta 
ne, k i  j e  za č e l s v o j  g o v o r  
z b e s e d a m i:  »D n e  26. ju l i ja  
je  o d je k n i la  v  s v e t  v e s t ,  d a  
je  o b  t e j  in  t e j  u r i  in  to l ik o  
m in u t  b il  k a ta s tr o fa le n  p o 
tr e s  v  S k o p ju ,  k i  je  p o v z r o 
č il p o le g  m a te r ia ln e  š k o d e  

in  t i s o č e v  m r tv ih ,  š e  v e č  
te ž k o  r a n je n ih ,  k a te r im  je  
b ila  p o tr e b n a  h itr a  p o m o č  

' v  n a d o m e s t i t v i  k o n z e r v ir a 
n e  k rv i.«  I s t i  p r im e r i  se  p o 
n a v l ja jo  p r i  v e d n o  b o l j  p o 
g o s t ih  p r o m e tn ih  n e s r e č a h  
n a  n a š ih  c e s ta h  itd . ~

D r. P E T R O V I Č  je  tu d i  
p o u d a r i l ,  d a  so  z d r a v s tv e n i  
d e la v c i  k l j u b  v e l i k im  u s p e 
h o m  n a  p o d r o č ju  m e d ic in e  
in  t e h n ik e  n e m o č n i  p r i  
ta k š n ih  p o se g ih , če  n im a jo  
n a  ra z p o la g o  k o n z e r v ir a n e  
k r v i  o z i r o m a  p r o s to v o l jn ih  
k r v o d a ja lc e v ,  k i  so  p r ip r a v 
l je n i  o b  v s a k e m  č a su  d a ti

s v o jo  k r i  za  t i s te ,  k i  s o  
v s le d  te g a  v  ž iv i  j e n s k i  n e 
v a r n o s ti .

P ra v  ta k o  je  o m e n il ,  k a 
k o  h u m a n o  d e lo  o p r a v l ja jo  
v s i  t i s t i ,  k i  so  k d a j  k o li  d a 
ro v a l i  k r i  za  r e š i te v  ž i v l j e 
n ja  d ru g ih . S e v e d a  tu  n i  
o p u s t i l  tu d i  p o h v a le  d e lo v 
n im  o r g a n iz a c ija m , k i  o m o 
g o č a jo  iz v e d b o  o r g a n iz ir a 
n ih  o d v z e m o v  k r v i ,  k j e r  iz 
r e d n o  p o h v a lo  z a s lu ž i  p r a v  
n a ša  d e lo v n a  o rg a n iza c ija ,  
k i  je  k l ju b  m a n jš im  m o f-  

. n ja m  v  p r o iz v o d n j i  v  le tu  
1965 t r ik r a t  o rg a n iz ir a la  
o d v z e m  k rv i. K r i  je  o d d a lo  
s k o r a j  350 k r v o d a ja lc e v  in  
m e n im , d a  j e  to  v e l ik  p r i 
s p e v e k  p o s a m e z n ik o v  in  
d e lo v n e  o rg a n iza c ije .

M e d  320 o d lik o v a n c i ,  k i  
s o  p r e je l i  b ro n a s te , s r e b r n e  

A n  z la te  z n a č k e  j e  b ilo  tu d i  
n e k a j  ta k š n ih ,  k i  so  d o b il i  
z a s lu ž n e  d ip lo m e , k e r  s o  
o d d a li  k r i  v e č  k o t  s t o k r a t  
in  so  b il i  iz r e d n o  to p lo  n a 
g r a je n i  z  m o č n im  a p la v z o m  
n a v zo č ih . M e d  v s e m i  o d li
k o v a n im i  je  b ilo  tu d i  m n o 
g o  č la n o v  k o le k t iv a ,  k i  so  
p r e je l i  ra z lič n a  o d l ik o v a n ja  

■ o z ir o m a  z n a č k e  za  s v o je  
p le m e n i to  d e lo  — o d d a jo  
k r v i .

P a v lič  L o jz e

Družbeni plan 
razvoja Jugoslavije 

do leta 1970
OSNOVNI EKONOMSKO POLI
TIČNI CILJI IN OSNOVE 
RAZVOJA

Oceno preteklega obdobja in 
aktualne tendence gospodar
skih ili družbenih gibanj ne bo
mo obravnavali, ker je ta stvar 
že za nami, je pa od bistvene 
važnosti za nadaljnje projecira- 
nje bodočega razvoja gospodar
skih in družbenih gibanj. Kak
šno je bilo to obdobje po svo
ji dinamiki pravzaprav vsi dob
ro poznamo, prav tako uspehe 
iz tega obdobja, zato se bomo 
zadržali več ob vsebini našega 
podnaslova.

Upoštevajoč doseženo raven 
razvitosti je eden izmed naših 
osnovnih ekonomsko-političnih 
ciljev v srednjeročnem planu 
stalni porast življenjskega stan*

darda, posebno osebne potroš
nje ob povečanju deleža oseb
nih dohodkov v delitvi nacio
nalnega dohodka. To pomeni, 
da se bodo ostale kategorije po
trošnje v nacionalnem dohodku 
zmanjšale v korist osebne po
trošnje. Drugi cilj je razvoj so
cialističnih družbenih odnosov, 
posebno jačanje vloge nepo
srednih proizvajalcev in delov
nih organizacij v celokupnem 
družbenem procesu reproduk
cije. Neposredni interes in ust
varjalnost delovnih ljudi bosta 
tako v bodoče ostala glavni no
silec družbenega in gospodar
skega razvoja. Tretji cilj je hit
rejši razvoj nezadostno razvitih 
republik in krajev s ciljem 
zmanjšanja razlik v stopnji raz
vitosti. V prihodnjem obdobju

naj bi se nerazvita področja 
razvijala nekoliko hitreje kot 
pa znaša povprečje za Jugosla
vijo. Četrti cilj je stabilizacija • 
gospodarstva, domače valute 
in cen kar je bilo postavljeno 
že samo družbeno gospodarsko 
reformo in to je hkrati tudi za
gotovilo za izpolnitev našega 
srednjeročnega plana. Peti cilj 
je intenziviranje gospodarjenja, 
modernizacija in rekonstrukci
ja kapacitet, izboljšanje orga
nizacije in tehnologije proizvod
nje na bazi sodobnih znanst
venih dosežkov,' kar mora biti 
vodilo celotnemu našemu go
spodarskemu in družbenemu 
življenju. Šesti cilj je vzposta
vitev konvertibilnosti dinarja, 
vzpostavitev gospodarstva, ust
varjanje pogojev za njegovo 
najširše vključevanje v medna
rodno delitev dela preko raznih 
oblik ekonomskega sodelova
nja z inozemstvom ter obvlado
vanja avtarkičnih tendenc V 
strukturi jugoslovanskega go
spodarstva. Svobodna izmenja
va in vzpostavljanje konverti

bilnosti dinarja bo omogočilo 
efektnejše delo in razvoj gospo
darstva v celoti. Sedmi cilj je 

" hitrejši razvoj izobraževanja 
kadrov, znanstvenega dela in 
uporaba znanstvenih in tehnič
nih dosežkov.

Pri izpolnjevanju teh ciljev se 
bo na osnovi tega gibal naci
onalni dohodek, proizvodni in 
investicijski fondi, izvoz in u- 
voz, kakor tudi življenjski stan
dard v kvalitetno novih medse
bojno popolnoma pogojenih od
nosih. Predvideva se, da bo tu
di nadaljnji gospodarski razvoj 
hiter, stopnja rasti bruto druž
benega dohodka naj bi bila od 
7,5—8,5 °/q povprečno letno, 
medtem ko rast industrijske 
proizvodnje od 9—10%. Opti
malni odnosi med stopnjo za
poslenosti, razpoložljive aku
mulacije, nivojem produktiv
nosti dela in življenskega stan
darda zahtevajo, da se zmanj
ša tempo zaposlovanja v pri-, 
mer javi s predhodnim obdob
jem. Računa se, da se bo števi- 

Jože Turnšek



INVESTICIJSKI PLAN ZA LET« 1966
Vsako leto, ko sprejemamo 

zaključni račun in znana fi
nančna sredstva, ki smo jih 
ustvarili, sprejmemo med dru
gim investicijski plan. Investi
cijski plan je eden najboljših 
pokazateljev, v katero smer se 
podjetje razvija, saj je iz opre
me, ki jo ob tej priliki naroča
mo najlaže razbrati, kateremu 
delu naše dejavnosti smo prida
li največji pomen.

Vsako leto predložijo obrati 
in službe investicijskemu biroju 
potrebe po novih delovnih sred
stvih in prostorih.

Tudi letos smo na zelo široki 
fronti obravnavali predloge ob
ratov in strokovnih služb ter 
skušali postaviti investicijski 
program, kjer bomo najbolj 
ekonomsko vložili tista sred

stva, ki smo jih prigospodarili 
v preteklem letu.

Pri obravnavanju in analizi 
potreb smo vedno zajemali teh
nološke celote, tj. vsak problem 
smo reševali kot zaključeno 
tehnološko celoto in se izogiba
li vsem provizornim rešitvam, 
saj vemo, da so vedno te rešitve 
•zelo drage. Ko smo zbrali vse 
potrebe smo ugotovili, da zaen
krat nimamo dovolj sredstev na 
voljo, da bi naenkrat'lahko re
šili vse pereče probleme. Zato 
smo izdelali, investicijski plan 
tako, da predstavlja kot celota 
kompleskne rešitve, investirali 
pa bomo do tiste meje, kolikor 
smo finančno sposobni z lastni
mi sredstvi oziroma s krediti.

Plan sam torej ne predstavlja 
samo letošnje investicijsko ob
dobje, temveč sega tudi v na

slednja leta in bo tisti del, ki ga 
ne bomo mogli realizirati letos, 
realiziran v naslednjih letih.

Predvsem obravnavamo tisti 
del plana, ki zajema investira
nje v letošnjem letu.

Sam plan je deljen v pet 
grup.

V prvem delu so obveznosti, 
to so.predvsem stroji, ki so že 
prišli v podjetje, nismo pa po
ravnali naših obveznosti do do
baviteljev.

Drugi del zajema inveticije za 
izboljšanje tehnoloških postop
kov in vzdrževanje obstoječih 
kapacitet. Y tem delu so zajeti 
stroji in naprave, ki zamenju
jejo že dotrajano opremo, pri 
tem pa naj posebej poudarimo, 
da kupujemo moderno, sodobno 
opremo. V tem delu plana smo 
pazili predvsem na opremo, ki 
olajša fizični napor naših sode
lavcev in zagotavlja čim večjo 
varnost pri delu.

Tretji del plana predvideva 
sredstva za energetiko, tran
sport in razno drugo opremo. 
Poznano je, da so naše energet
ske naprave zastarele, pred
vsem kotlarna, dalje transfor
matorji, da je na kritični meji 
oskrba z zrakom itd. Zato pred
videva ta del plana sredstva za 
energetiko, razen tega seveda 
tudi za nabavo viličarjev, elek
tričnih vozičkov in dragih 
transportnih sredstev, Posebej 
je treba omeniti, da bomo knpi- 
li tudi več garderobnih, omar. in t 
sanitarnih predmetov ter drago 
drobno opremo.

» Ker zahteva tržišče vedno več 
novih izdelkov moderne oblike 
in mi nočemo zaostati v našem 
razvoju, so v četrtem delu na
šega investicijskega programa 
predvideni stroji in oprema .za 
proizvodnjo posode, največ za 
nerjaveče pralnikc in kotle.

V petem delu ‘plana so pred
videna sredstva, ki jih delijo 
po zahtevah EE. To so predvsem 
sredstva, ki jih odobravajo EE 
iz svojih prihrankov sporazum
no z računovodskim sektorjem.

Investicijski plan za leto 1966 
je potrdil CDS in naloga vseh 
sodelavcev, predvsem strokov
nih služb je, da ta delovna 
sredstva čimprej nabavijo, da s 
terni sredstvi takoj po nabavi 
proizvajamo ter tako izboljša
mo proizvodnjo in ustvarjamo 
dohodek, ki nam bo omogočil 
tudi dvig življenjskega standar
da.

Marjan Žuraj

Upravni odbor je na eni 
zadnjih sej razpravljal o 
proizvodnem načrtu obrata 
VI. v Kraševcu in sprejel 
predlog načrta, po katerem 
naj bi v.tem obratu izdelali 
letos 2« tisoč kopalnih kadi. 
Teža te proizvodnje, bi po 

. načrtn dosegla , "1® ton, 
vrednost te proizvodnje pa 
bi bil«'4,394i000 N-dinarjev.

SESTI KONGRES SZDL 
JUGOSLAVIJE :

V Beogradu je dne 7. junija 1966 začel zasedati šesti kongres 
SZDL Jugoslavije, kateremu je prisostvovalo več kot 800 delega
tov, ki so jih izvolili na občinskih konferencah Socialistične zveze, 
gosti in 62 tujih delegacij. V dneh zasedanja so razpravljali o 
družbeno-ekonomskem položaju, izobraževanju in vzgoji ter so
delovanju mladine v samoupravljanju, razvoju in demokratizaciji 
družbenih odnosov v komuni in družbenih dejavnostih, medna
rodnih odnosih in boju za utrditev miru na svetu, nalogah SZDLJ 
pri razvijanju samoupravljanja in neposredne socialistične demo
kracije, nalogah SZDLJ pri nadaljnji krepitvi enakopravnosti, 
bratstva in enotnosti narodov in narodnosti Jugoslavije v okoli
ščinah. razvijanja samoupravljanja in o nalogah Socialistične 
zveze delovnega ljudstva Jugoslavije v razvoju Kmetijstva na vasi.

lo zaposlenih povečalo od 2,5— 
3 % letno, dočim pa stopnja 
produktivnosti od 6,5—7 % v 
družbenem gospodarstvu. Tak
šen razvoj pogojuje znatno šir
še in ugodnejše vključevanje v 
mednarodno delitev dela tako, 
da bi se povečal delež izvoza in 
uslug v skupnem družbenem 
bruto proizvodu od sedanjih 12 
n a -14 % v letu 1970. Delež živ
ljenjskega standarda v delitvi 
nacionalnega dohodka se bo po
večal od sedanjih 71,2% na
73,6 %, delež akumulacije pa 
se bo zmanjšal od 23,2 na
21,3 %.

Življenjski standard se bo po
večal letno v povprečju od 8,5 
do 9,5 %, kar pomeni, da bo ra- 
stel hitreje, kot pa bo naraščal 
bruto družbeni proizvod. Oseb

ij, na potrošnja mora biti vse po
membnejši faktor življenjskega 
standarda in razvoja gospodar
stva. Večja udeležba osebne po
trošnje v delitvi nacionalnega 
dohodka vsekakor predstavlja 
nov stimulativen impulz v po
gojih nadaljnjega razvoja. Ob-

čutnejše naraščanje življenjske
ga standarda je pričakovati zla
sti  ̂v drugem obdobju srednje
ročnega plana. Tu moramo opo
zoriti na razvoj stanovanjske in 
komunalne dejavnosti, ki bo 
imela svoj odraz v spremenjeni 
ekonomsko-soci^lni strukturi 
prebivalstva, in hitrejšega pove
čanja mestnih in industrijskih 
naselij.

Funkcije razširjene reproduk
cije se prenašajo na druge pro
izvajalce in elemente sistema 
predvideva, da. bo delež gospo
darskih organizacij v bruto go
spodarskih investicijah približ
no 70%. Posledica takšne ude
ležbe je, da se v sami razširjeni 
reprodukciji v kar največji me
ri eliminirajo distribucijske me
tode v cilju čim večjih ekonom
skih efektov in družbene ren
tabilnosti vlaganj. Računa se, 
da bodo novi pogoji in smeri 
vlaganj pospešili aktiviranje in 
izgotovitev, investicijskih objek
tov. Piičakqv?.ti, je. prav tako 
spremenjene, odnose v struktu
ri akumulacije pr j vlaganju v

osnovna in obratna sredstva. 
Splošna potrošnja, predvsem 
narodna obramba in uprava bi 
rasli v nekoliko nižji stopnji od 
družbenega bruto in nacional
nega dohodka. V nadaljnjem 
procesu izgradnje družbenih 
ekonomskih odnosov morajo 
pokazati družbeno politične 
skupnosti večjo aktivnost v 
smeri ustvarjanja boljših pogo
jev za delo administracije in 
hkrati zmanjševanje njihovih 
investicij v gospodarstvu in 
družbenih službah. Udeležba 
materialnih izdatkov družbenih 
in državnih organov z narodno 
obrambo bi se zmanjšala od se
danjih 6,7 % na' 4,6 % v letu 
1970, kar vse narekuje efikas- 
nejšo organizacijo in ostalih po
gojev za takšno realizacijo. Za 
ustvarjanje stabilizacije gospo
darstva in optimalnega tempa 
razvoja se predvideva formira
nje materialnih in “deviznih re
zerv v višini 3 % od nacionalne
ga dohodka. Te rezerve bodo 
odločilnega pomena za razne 
investicije na blagovnem in.de-

namem tržišču, kadar se bodo 
pojavila prevelika odstopanja 
od zavrtane politike v sredrije- 
ročnem planu.

Jože Turnšek

MISELNI
SLABA

Enota za gospodarjenje in 
popravilo stanovanjskih hiš je 
pred dnevi naslovila na naš 
upravni, odbor predlog, naj bi 
čimprej ustanovili servisno eki
po, v,,kateri bi bili .naši ljudje. 
Tat. ekipa N  opravljala manjša 
popravila v . stanovanjih , našega 
podjetja, saj, je popravil zelo 
vejikq, te, usluge pa so drage.
V . djiipo bi se lahko vključili 
naši delavci in to delo oprav
l ja j  izyen, delpvnega časa, bilo 
bi ceneje ip jntreje opravljeno, 
marsikdo pa bi tako postrani
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Ta čajnik je'v teh dneh razstavljen na II. bienalu industrijskega 
oblikovanja v Ljubljani. Avtor je član kolektiva Inštituta Mirko 
Knez, ki je zaposlen kot industrijski oblikovalec. Razstava v Ljub
ljani je precej obširna, kriteriji za sprejem eksponatov za razstavo 
pa so bili letos še prav posebno strogi, zato je tem večje priznanje, 
da je bil izmed samo treh izbranih emajliranih posod za razstavo 
izbran čajnik našega sodelavca, saj sta druga dva razstaveljena 
emajlirana predmeta izdelana v Švedski, oziroma Norveški. Naj 
ob tej priložnosti omenimo, da prodor na ljubljanski Bienale ni 
prvi uspeh Mirka Kneza, s keramičnim krožnikom je sodeloval 
že na Svetovna razstavi keramike v Ženevi 1965. .
Čajnik naj bd kot izdelek redne proizvodnje bil intenzivno zelene 
barve, bakelitni ročaj in gumb na pokrovu pa naj bi bila črna.

v dobre. Osnovne podatke za 
obračun materiala, osebnih do
hodkov, proizvodnje in drugih 
poslov mora dati podjetje, ljud
je v podjetju. Ti morajo biti 
točni, potem je lahko tudi re
zultat dober in točen. Zato je 
treba vsak posel dodobra . pro
učiti, napraviti posnetek seda
njega stanja, analizirati, ugoto
viti možnosti izboljšanja in po
enostavitve, pripraviti pogoje 
za strojni obračun (predvsem 
šifracijo in nove obrazce za do
kumentacijo) in nato izdelati 
postopke za strojni obračun. 
Tako delo traja tudi mesece. 
Končni uspeh pa je v največji 
meri odvisen od interesa, sode
lovanja in natančnosti sodelav
cev iz podjetja, od vodilnih de
lavcev pa vse do tistih, ki izpi
sujejo podatke v dokumentaci
ji. Uspeh je torej odvisen od 
nas vseh, zato pričakujemo 
iskreno in resno sodelovanje s 
podporo vseh samoupravnih in 
vodilnih organov.

Hochmiiller Bogdan

Iz melianografskega centra
Dolgoletne želje so pred ure

sničitvijo! Inštitut bo v najkraj
šem času dobil mehanografske 
stroje — tako je vsaj upati — 
in s tem nekaj celjskih podje
tij svoj mehanografski center. 
Urediti je treba le še nekaj for
malnosti in kar je najvažnejše, 
nakazati devizna sredstva, pa 
bodo stroji tu in lahko začne
mo z delom.

Odkar je inštitut pred letom 
dni prevzel iniciativo za ustano
vitev mehanografskega centra v 
svoje roke, je bilo treba za ure
sničitev cilja prehoditi dokaj 
trnjevo pot. Po dostavi elabora
ta o mehanografskem centru v 
Celju, je bilo pri celjskih pod
jetjih zanj precej zanimanja. 
Vendar, kot je to tu že običaj
no, le nekaj jih je zaupalo in le 
nekaj je bilo tako dalekovidnih, 
da so se odločili za ustanovitev 
centra in za sklenitev pogodbe 
o sodelovanju. EMO, železarna 
štore (že stari pobudniki tega 
načrta), Kovaška industrija 
Zreče in Kmetijski kombinat 
Žalec stojijo na čelu teh gospo
darskih organizacij. Posebno 
pomembna je odločitev Kmetij
skega kombinata Žalec za sode
lovanje, ki je opravičeno prepri
čan, da je mebanografija tudi 
kmetijstvu zelo koristna. Sedaj 
je Inštitut dobil odobritev za

nabavo strojev s strani Sekre
tariata za finance in za zunanjo 
trgovino, za to pa je bilo po
trebnih celih 5 mesecev.

Stroji, s katerimi bo oprem
ljen mehanografski center, so 
proizvod znane in solidne firme 
IMB, ki jo zastopa pri nas In- 
tertrade v Ljubljani. Garnitura 
je klasična, to se pravi, da stro
ji še niso elektronski. Kapacite
te teh strojev so majhne, ven
dar dovolj velike, ‘da lahko' z 
njimi opravimo nekaj zanimi
vih poslov za vse kooperante in 
— kar je najvažnejše — da iz
vršimo vse organizacijske pri
prave za uporabo elektronske
ga sistema. V dveh do treh le
tih moramo biti tako daleč s 
prlpravimi in z nabavo. To upa
nje in načrt moramo opravičiti 
in storiti vše, da ta cilj doseže
mo'! In zaupanje celjskih gospo
darskih krogov je tu, saj stoji 
za tem načrtom tudi celjska 
Kreditna banka kot garant in 
posojilodajalec.

In v čem je še problem? Stro
ji so naročeni, ravno tako opre
ma, prostore imamo —• treba je 
samo začeti! Da, to je res, ven
dar ne pozabimo na najvažnej
še: na človeka kot ustvarjalca 
in proizvajalca. Od kadra, ki ga 
bo komisija Inštituta te dni iz

birala po prijavah na razpis, bo 
v največji meri odvisrio, kako 
dobro bo delo pripravljeno in 
opravljeno. Zato mora biti izbi
ra res temeljita in dosledna. Za 
vse velja obvezno testiranje po 
psihologu dela, nato morajo 
opraviti tečaj za upravljanje 
strojev. Tako je upati, da bodo 
izbrani res le najboljši. In ta 
kader bo jamčil za "uspeh, kajti 
stroj je tako dober, kakor dob
ra je organizacija dela. Zato 
mora biti delo v mehanograf
skem centru dobro organizira
no in opravljeno. Enako ali pa 
še bolj važne pa so organizacij
ske priprave pri kooperantih. 
Poudariti moramo sledeče: 
stroj ne more pomanjkljivih in 
napačnih podatkov spremeniti

R A Z V O JN A  TEH N O LO G IJA - 
n o v  p o jem  v  o r g a n iz a c ij i  

p o d je tja
V- s o d o b n o  o r g a n iz ir a n ih  

p o d je t j i h  s o  p r i š l i  d o  z a 
k l ju č k a ,  d a  je  m im o  r a z 
v o jn e  k o n s t r u k c i j e  in  o p e 
r a t iv n e  te h n o lo g ije  n u jn o  
p jo tre b n a  še  t r e t j a  - g r u p a  
te h n o lo g o v  s  p o s e b n im i  n a 
lo g a m i. P o  te m , k o  j e  b ila  

n ič e ln a  s e r i ja  iz d e la n a  in  
k o  b i n a j  b ile  to r e j  vse t e 
ž a v e  o d s tr a n je n e ,  se  p o n a 
v a d i  p o ja v i  n iz  t e h n o lo š k ih  
p r o b le m o v  v  to k u  n a s le d 
n j i h  s e r ij .  N a jr a z l i č n e jš e  
r e k la m a c i je  p r ih a ja jo  iz  
o b r a ta  v  o p e r a t iv n o  te h n o -  

■ lo g i jo  in  r a z v o jn o  k o n 
s t r u k c i jo .  R e š e v a n je  n a s ta 
l ih  - p o m a n jk l j i v o s t i  o v ir a  
n e m o te n o  d e lo  r a z v o jn o -  
k o n s t r u k c i j s k i h  te h n o lo 
g o v .

Z a to  s o  o r g a n iz a to r  j i  p r i 
š l i  d o  s p o z n a n ja ,  d a  j e

o p r a v ič l j iv o  o r g a n iz ir a t i  
s k u p in o  ra z v o jn e  te h n o lo 
g ije , k i  n a j  p r e v z a m e  v s o  
s k r b ,  k i  z a d e v a  iz d e la v o  
n o v ih  te h n o lo š k ih  p r o c e 
s o v , i s k a n ja  k o n s t r u k c i j e  
o r o d i j ,  o r g a n iz a c ije  in  iz 
v e d b e  n ič e ln e  s e r i je  itd .  
R e š e v a n je  r e k la m a c i j  v s e h  
v r s t  p a  m o r a  p r e v z e t i  o p e 
r a t iv n a  te h n o lo g ija . S  t e m  
j e  r a z b r e m e n je n a  r a z v o jn a  
k o n s t r u k c i ja ,  k i  s e  la h k o  
ta k o j  p o  k o n s t r u ir a n ju  p r o 
to t ip a  p o s v e t i  n o v im  n a lo 
g a m . S e v e d a , je  r a z u m l j iv o ,  
d a  m o r a  b i t i  s o d e lo v a n je  
m e d  v s e m i  tr e m i  te h n o lo 
š k i m i  g r u p a m i k a r  n a j t e s 
n e jš e , š e  p o s e b n o  k a d a r  g re  
za  r e š e v a n je  » ta k o im e n o v a -  
n ih «  m e jn ih  p r o b le m o v .

O s k a r  H u d a le s
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Takrat se je zahtevala čim večV OBRATU KEMIČNIH
IZDELKOV SO NAJSLABŠI ,
DELOVNI POGOJI V VSEM 

PODJETJU
Lahko rečem, da je obrat za

nemarjen. To nam narekuje 
nujnost pospešenega dela na 
sanaciji obstoječega stanja. 
Preurejanje stare delavnice je 
zvezano z velikimi stroški, po
leg tega pa bo še vedno stara 
in nepraktična. Zato je nujno 
vzporedno s sanacijo obstoje
čega, misliti na nov prostor.

Tehnologija je zaostala za 
razvitejšimi tovarnami. Ima po-. 
isamezne bistvene pomanjklji- : 
vosti, vendar je v osnovi še ak
tualna.

Rešitev problema topilnice 
predstavlja le nova, prostorna, 
visoka, zračna in svetla stavba 
z najnujnejšo, toda sodobno in 
enostavno opremo. To bi bila 
najboljša rešitev, ki bi uredila 
problem topilnice za dolgo ča
sa, poleg tega pa je ekonomdč- 
nejša od temeljitega preure
janja stare, v (kateri niti ni mo
goče več povečevati kapacitet. 
Cez nekaj let pa bo kapaciteta 
topilnice premajhna, da bi za
dostila potrebe domačih dveh 
obratov.

V MINERALNEM MLINU 
BOLJŠO ZAŠČITO

Glavni problem v mineralnem 
tnilinu predstavlja kremenčev 
prah v ozračju, katerega delci 
so zelo mali in je težko zaščiti
ti delavce pred njim. Naprave 
so sicer tesnjene in ventilirane, 
vendar ne popolnoma. Poleg te
ga pa se praši tudi pri embali- 
ranju, transportu in čiščenju. 
Svoj čas so imeli tam delavci 
neke vrste haubo, ki je pokri
vala glavo in ramena. Do haube 
je vodila cev, po kateri je ven
tilator potiskal isvež zrak za; 
dihanje. Ostanki tega so še da
nes v delavnici, žal -pa ni več 
tistih delavcev, ki iso to verjetno 
uporabljali. Nekateri sedanji 
delavci vedo povedati, da se to 
ni obneslo in zato tudi tega 
niso uporabljali.

Problem predstavlja izrab
ljenost naprav, predvsem sušil
nice, kar povzroča daljša in po
gosta popravila.

PREMALO JE VILIČARJEV
Glavni organizacijski pro

blem predstavlja pomanjkanje 
viličarjev. Mleti minerali se na
birajo v delavnici, ker jih ne 
vskladiščijo sproti. Cesto pride 
do zastoja dela, ker ni kam od
lagati vreč.

POGOJI DELA SO SE 
POSLABŠALI

Pogoji dela so se v topilnici 
bistveno poslabšali, ko smo po
stavili 2 novi peči po letu 1963.

ja proizvodnja s čim manjšam 
vlaganjem sredstev. Tako se je 
zanemarila komunalna uredi
tev, ki je zaostala za rastjo pro
izvodnje, ki se je tedaj podvo
jila. Sedaj stojimo pred situaci
jo,'ko moramo vlagati sredstva 
v ureditev delavnice, ne da bi 
pri tem povečali proizvodnjo.

DELO Z ODPADNIM 
EMAJLOM JE MUČNO

Pladnje za sušenje ročno pol
nimo in praznimo. Nato sušen 
igrudast odpadek ročno razbija- 
mo. Pri tem se zelo praši; 'sploh 
so vsa dela z odpadkom uma
zana. Obrat je že lani predlagal

rešitev. Idejo je študijsko ob
delal »Inštitut za rudarstvo« v 
Ljubljani, napravil načrt apa
rature za mokro obdelavo od
padnega emajla in vse predložil 
že februarja letos. Ce bi posta
vali napravo za mokro predela
vo odpadnih emajlov bi odpad
lo dalo pri sušenju.

V ZRAKU JE PRAH...
Prah v atmosferi izvira iz več 

virov: od manipulacije z vreča
mi, od tehtnice, od strojnih me
šalcev, od polnjenja peči in od 
pometanja tal ter čiščenja na
prav, poleg tega pa še od od- 
podnega emajla, ki se suši na 
pladnjih in od aerociklona, ki 
ni pravilno projektiran.

Odsesan prašen zrak danes 
potiskamo skozi aerociiklon, od
vod iz njega pa je speljan v ka
nal. Ker ciklon ne opravlja svo
je naloge, izhaja iz njega pra
šen zrak, ki se širi po kanalu 
im izhaja iz odprtin kanala v 
ozračje. .

Respinatorji, ki jih imamo na 
razpolago, niso učinkoviti in jih 
je težko uporabljati, ker so 
grobo izdelani. Poskušali smo 
jih prirediti, a brez uspeha. Ta
ko pride delavcem skozi respi- 
rator pesek v dihala, (čutijo ga 
med zobmi), zraven pa še trda 
guma povzroča otekline in bo
lečine na obrazu.

Zaradi kremenovega prahu v 
zraku je že veliko ljudi neoz
dravljivo Zbolelo za silifoozo. 
Nekateri že po dveh letih dela 
pri. nas! Kdor je videl starejše
ga sililkotika, si bo znal pred
stavljati, kako je to hudo!

IN SO STRUPENI PLINI

Izhajajo iz topilnih peči. Po
leg produktov zgorevanja gori
va vsebujejo tudi izparine 
emajlnih frit ter produkte ter
mične razgraje surovin. Tako 
pridejo v ozračje; filuoroidi, du
šikovi oksidi, CO in druge sno
vi, ki so vse zelo strupene. Dim
niki naših peči so očitno pod- 
dimenzioniram in tako speljan 
ni, da ne morejo odvesti vseh 
nastalih plinov. Po pripovedo
vanju ljudi, ki so si ogledali 
več topilnic doma in po svetu, 
imajo vse visoke industrijske 
dimnike. Pline je namreč treba 
zajeti pri nastanku in jih vse 
odvesti! Ne smejo .se razširiti 
po vsem prostoru delavnice.

DA NE BI PRIŠLO SPET DO 
POŽARA

Manipulacija z nafto in ka
tranom sili delavce, da se izpo
stavljajo prehipu, naglim tem

peraturnim spremembam in ne

varnosti mehanskih poškodb. 
Poleg tega Instalacija in goril
niki niso dobri, saj vedno kje 
kaplja nafta ali katran, čeprav 
cesto popravljajo cevovode, 
ventile, tesnila itd. Ta pojav je 
pred kratkim verjetno povzro
čil požar, M nam je prizadel 
precej škode. Obljubljeno je, d» 
bo kmalu rešen transport nafte 
s cevovodom od Petrola do to
pilnice. S tem pa še vedno ne 
bodo odpravljene pomanjkljivo
sti inštalacij in s tem nevarnost 
požara. 0

\
RABIMO GARDEROBO IN 

SANITARIJE
Kadar obravnavamo proble

me pogojev dela, ne smemo mi
mo dejstva, da delavci topilni
ce nimajo sanitarnih prostorov 
in imajo premalo ter neprimer
no garderobo. Na stranišče ho
dijo najčešče v emajiirndco, 
umivajo pa se kar v delavnici.

OB SLABEM VREMENU — 
SLABŠA FRITA

Voda za granulacijo prihaja 
iz potoka. Ob dežju, ali kadar 
kopni sneg, je voda blatna. V 
tako vodo spuščamo talino in) 
s tem onesnažimo frito. Ob ta
kih priložnostih vedno stojimo 
pred alternativo: ustaviti dalo, 
ali delati slabo frito. Proizvod
ni plan nam vedno narekuje 
drugo rešitev, ki pa nikakor ni 
ekonomična, saj vsaka peč na
pravi v enem dnevu frit v vred
nosti ca. 1,000.000 S-ddn.

Sušenje frit je ozko grlo pri 
proizvodnji. Del frit moramo 
kar mokrih vskladiščiti, kar 
predstavlja težave pri receptu
rah za mline, na drugi strani pa 
v skladišču kemikalij, kjer se 
odceja voda, moči vreče, ki se 
trgajo, pa tudi uničuje kemika
lije. S tem se dela škoda! V iz
delavi je druga centrifuga, ki 

• pa bo ta problem v večini od
pravila.

Podstavki topilnih peči in go
nilni mehanizmi so že stari in 
dotrajani. Zato pride cesto do 
okvar din zastojev v topilnici, v 
vzdrževalni službi pa do sunko
vitih in nujnih del.

ZAKLJUČUJEMO TOREJ,
DA JE:

— proces izdelave frit kratek,
—■ (potrebnih je veliko število

surovin in pomožnega materi
ala,

— močna je aparativna pove
zanost in odvisnost, ki zahteva 
sočasno delovanje večine stro
jev, kar privede do zastoja vr
ste strojev, če se na enem kaj 
pokvari,

— dislociranost, nemehaniar- 
ranost in pomanjkanje skladišč 
za surovine in izdelke,

Ob 14. uri v topilnici. . .
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Branko Karner:

G L O B U S

Mednarodni sejem v Pa
rizu, ki je bil odprt v času 
od 18. do 30. maja 1966 in 
na katerem je tudi naše 
podjetje razstavljalo svoje 
izdelke predvsem širši Sor
timent emajlirane posode, 
je bil deležen znatnega za- 
nimanja vseh francoskih 
krogov. V okviru enotnega 
jugoslovanskega paviljona 
v izmeri 200 m2 je bilo naj
več zanimanja med obisko
valci za turistične možno
sti, izdelke domače obrti 
ter dekorirane emajlirane 
izdelke. Jugoslovanski pavi
ljon sta med drugim urad
no obiskala francoski mi
nistrski predsednik Pompi- 
dou ter francoski minister 
za gospodarstvo in finance 
Debre.

Fo štev ilu  e lek tro n sk ih  ra
čunskih  s tro jev  im enovan ih  
com puterjev , zavzem a  , Z a
hodna  N em čija  danes že  
drugo m esto  v svetu . V  te j 
državi je  bilo v  za če tku  le 
tošn jega  le ta  v  pogonu ka r  

.2291 com pu terjev  ali 32% 
več k o t pred  enim  letom . V 
gospodarstvu  p revladu je  u- 
poraba m anjših  co m pu terjev  
v o b lik i najem nin. P ovpreč
na  enoletna na jem nina  zna
ša  ca. 28% n o ve  vrednosti 
naprav. M ed pro izva ja lc i 
e lek tro n sk ih  s tro jev , k i  so  
instalirani v  ZR N em čiji, v o 
di znani m ednarodni k o n 
cern IBjyi, čigar delež znaša  
68,6 0/„.

Kvaliteta proizvoda predstav
lja poleg njegove cene tisti fak
tor, ki največ vpliva na tujem 
tržišču. Kvaliteto proizvoda do
sežemo v proizvodnem procesu. 
V vseh razvitih državah, kjer. 
obstoji zelo močna konkurenca 
med proizvajalci, posvečajo 
podjetja največjo pozornost 
kvaliteti svojih proizvodov in 
njihovi kontroli.

Obstaja velika razlika posve
čanja pozornosti kontroli kvali
tete pri nas in v razvitih drža
vah. To je razumljivo, ker pri 
nas še ne moremo govoriti o 
takem konkurenčnem boju, ka
kršen je na primer v Italiji, Za
hodni Nemčiji, Franciji, ZDA, 
Švici in drugje. V industriji raz
vitih držav pride na 100 delav
cev povprečno 10 do 12 kontro
lorjev, ki preverjajo kvaliteto 
proizvodnje. To število kontro
lorjev se nanaša samo na tak
šno proizvodnjo, kjer že vse 
»teče«, kjer ni nobenih tehnolo
ških in drugih problemov. Kjer 
pa še obstajajo različne težave, 
pa pride do 15 kontrolorjev na 
100 delavcev.

In pri nas? Lahko smo Zado
voljni, če imamo 4 do 6 kontro
lorjev na 100 delavcev. Samo 
najbolj razvita podjetja pri nas 
zaposlujejo nekaj več kontro
lorjev, vendar njihovo število ne 
presega 8 na 100.

V razvitih državah je že dalj 
časa poznan in razvit tako ime
novani sistem avtokontrole. Ta 
sistem uporabljajo vsa večja in
dustrijska podjetja. Kot pove 
že samo ime, gre tu za to, da 
neposredni proizvajalec kontro
lira samega sebe — pravzaprav 
kvaliteto svojega proizvoda.

Ta sistem izhaja iz osnove, da 
delavec lahko sam najbolje oce
ni kvaliteto svojih proizvodov

in da sam najbolje ve, kje je 
pogrešil.

Glavna prednost tega sistema 
ni v zmanjšanju števila ljudi, 
ki bi sicer bili potrebni kot kon
trolorji. Osnovno je, da ta si
stem utrjuje tehnološko disci
plino, skrajšuje ciklus proiz
vodnje, na drugi strani pa se 
zniža izmet in slaba proizvod
nja. Ta sistem torej dviguje 
splošni nivo kvalitete in utrjuje 
tehnološko disciplino. Pri tak
šnem proizvodnem režimu pa 
postane kvaliteta konstantna.

Kvaliteta postane V kolektivu 
pojem. Delavec občuti ponos in 
zadovoljstvo, če je njegov izde
lek kvaliteten. Ni nihanj v po
gledu kvalitete, kupci pa zaupa
jo takemu proizvajalcu.

KAKO JE NAGRAJENO 
DELO AVTOKONTROLORJA?

Delavec mora točno poznati 
normative kvalitete, katere mo
ra seveda izpolnjevati. Torej, 
on je sam svoj kontrolor, on 
sam preverja svojo kvaliteto. 
Za to delo prejme ca. 10% na 
svojo proizvedeno normo. Ce 
kontrola ugotovi, da je avto- 
kontrolor nepošten in da skuša 
prikazati slabe proizvode kot 
dobre, je izključen iz avtokon
trole. Delavec se 3 mesece ne 
more vključiti v ta sistem — 
seveda izgubi tudi tistih 10%, 
ki so nagrada za njegovo pošte
nje. Po treh mesecih ima dela
vec pravico, da se zopet vklju
či v sistem avtokontrole, am
pak samo na lastno željo. Ven
dar mora 1 mesec delati brez 
10% nagrade. To je tako ime
novani preizkusni mesec. V vsa
kem primeru utrpi delavec, ki 
ni pošten, sam škodo, saj v 
najboljšem primeru izgubi ti
stih 10 % štiri mesece zapored,

kar pa pomeni polovico meseč
ne norme.

Če je delavec izpolnil svoje 
obveznosti, kvaliteta pa vendar 
ni dobra, moramo krivca iskati 
drugje — pri drugih službah. 
Sistem avtokontrole torej delu
je — če leže vzroki drugje — 
kot bumerang, ker zahteva re
šitev vseh problemov. In to 
predstavlja, kot je v začetku 
rečeno, najširši sistem tehno
loške discipline.

— pomanjkanje prostora v 
topilnici,

— obnavljanje oblog peči v 
prostoru' topilnice,

— izrabljenost in zastarelost 
naprav, ki terjajo stalna popra
vila itd.

Ugotoviti moramo, da je pro
izvodnja friit občutljiva in pod
vržena zastojem, ki se takoj po
kažejo in jih lahko povzroči ce
la vrsta činitefljev. Drugi pa sa
mo ovirajo delo.
(nadaljevanje s 5. strani)

LN KAJ PRAVIJO DELAVCI?
Dalo je težko in delovni pogo

ji slabi, zaslužek nizek, pa ven
dar radi delajo tu. Kolektiv je 
majhen, strnjen, tovariški, va
jen trdega dela. Ljudi družijo 
skupni napori, stalno preteča 
nevarnost in negotova bodoč
nost. Topilničarji so v tem pre
cej podobni rudarjem, Njihove 
pripombe so kratke in uteme
ljene. So polni razumevanja in 
zaupanja. Kot primer naj po
vem, da na novo analitsko oce
no ni bito nobene pritožbe. Nji
hove želje bi 'lahko strnili v dve 
bistveni: .povečanje zaslužkov 
in izboljšanje delovnih pogojev.

Peter Senčar

TEHNIČNE IZBOLJŠAVE
Volitve novih članov v samo

upravne organe so za nami. Za 
nami je razdobje določenih re
zultatov dela Celotne^ kolekti
va, delovnih skupin in posa
meznikov, pred nami pa na
daljnje delo za čim uspešnejše 
napredovanje v poslovanju na
šega podjetja. Vse, kar lahko k 
temu karkoli prispeva, moramo 
podpirati in razširjati z name
nom, da bodo z večjimi vlože
nimi sredstvi uspehi tako spod
bujenega dela sorazmerno še 
boljši.

Izmed činiteljev, ki na na- 

vplivajo, pripada posebno me

sto — tako zaradi velike renta
bilnosti, kakor zaradi neomeje
nih možnosti razširjanja — de
javnosti na področju tehničnih 
izboljšav v proizvodnji.

V našem podjetju je vpraša
nju tehničnih izboljšav sicer po
svečeno dokaj pozornosti, ven
dar še zdaleč ne dovolj. Poleg 
referenta za racionalizacije, ki 
vodi računa o tehničnih izbolj
šavah po službeni dolžnosti, ob
staja pri vsakokratnem central
nem delavskem svetu tudi ko
misija za tehnične izboljšave. 
Ta na podlagi obstoječega pra
vilnika o nagrajevanju predlo
gov tehničnih izboljšav in zbra

nih podatkov odloča o rešitvah 
posameznih predlogov. Na vi
dez enostavno delo v zvezi z re
ševanjem raznih predlogov iz
boljšav, ki jih predlagajo po
samezniki in skupine, pa se je 
zaradi najrazličnejših težav do
slej izkazalo žal že mnogokrat 
za dosti težavnejše kot bi gle
de na koristnost naj bilo. V na
sprotnem primeru bi namreč 
ne bilo mogoče, da komisiji ni 
uspelo v preteklem obdobju re
šiti 22 predlogov. Od tega jih 
je 12 iz letošnjega, ostali pa so 
iz prejšnjih let. Da Bi se izogni
li raznim očitkom na račun mo
rebitnih nepravilnih določitev 
odškodnine na eni strani, na 
drugi pa na račun upravičeno
sti do odškodnine v primerih, 
ko so predlagatelji določeni 
strokovnjaki ali pa predlogi ni
so tehnične narave, mora komi

sija za tehnične izbpljšave res 
temeljito proučiti vsak predlog. 
Ni namreč vseeno ali je pred
ložena izboljšava že izkoriščana 
v proizvodnji ali pa je podana 
le kot osnutek, ki ga je potrebno 
šele razviti in usposobiti za 
praktično uporabo. Prav tako 
je potrebnb ločiti predloge pra
vih tehničnih izboljšav od pred
logov, ki so sicer koristni, ni
majo pa nikake zveze z izbolj
šanjem obstoječih proizvodnih 
sredstev oziroma s tehničnim 
posegom, ki omogoča racional
nejše izkoriščanje znanih teh
ničnih sredstev in tehnoloških 
postopkov.

V primeru neobdelanih pred
logov je treba vedeti, da vsaka 
oblika reševanja le-teh posega 
več ali manj v redno delo, ki ga 
ni mogoče zapostavljati, saj od
stopanje od sprejetih nalog
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P O U D A R E K  ODNOSOM
M ED L JU D M I

V prejšnji številki Emajlirca (št. 9) smo na 10. strani priobčili 
prispevek. »Se na napakah res učimo?«. Avtor članka omenja spo
drsljaj, ki se nam je primeril, ko smo hoteli skrčiti obseg proiz
vodnje kopalnih kadi, v izdelovalnici že ukinili delo v dveh izme
nah, nato pa po nekaj dneh ugotovili, da je v tej isti delavnici 
potrebno ponovno uvesti delo v dveh izmenah, da bomo do konca 
leta lahko izpolnili naše obveznosti in porabili pločevino, ki Je bila 
že na zalogi.

Zadevo skušamo osvetliti še s 
stališča vodje obrata II. Lesjak 
Albina, vodje izdeiovalnice kadi 
Breznik Mirka in na osnovi po
datkov sektorja prodaje in zu
nanje trgovine.

Vodja obrata II. je poudaril 
predvsem, da delavcev izdeio
valnice kadi, ne gre uvrščati 
med druge delavce v kolektivu 
in torej v tem obratu tudi ni 
mogoče doseči takšne elastično
sti pri prestavljanju ljudi v pro
izvodnji, ker je delo težko, v 
hrupu in s časom dobijo delav
ci »res škripec v roki«, novemu 
okolju ih delu se teže privadijo. 
V sami organizaciji res ni bilo 
vse prav, sicer bi se ne smelo 
primeriti, da smo najprej sploh 
hoteli prenehati s proizvodnjo 
kadi, nato smo jih le še delali 
z eno izmeno, danes pa smo 
spet tam, kjer smo bili pred 
premiki. >,

Smo res? Lahko trdimo, da 
ne! Ljudje, ki so po dolgih le
tih odšli na drugo delovno me
sto in se v novem okolju komaj 
ali pa še niso znašli, so ponov
no v izdelovalnici kadi, vendar 
le še za nekaj časa. Tiste volje 
za delo in tistega elana, ki smo 
ju tu srečevali nekoč pa ni več. 
Res, da delavci v izdelovalnici 
kadi še dosegajo normo, jo pre
segajo, učinek njihovega dela 
pa ni več takšen kot je bil pred 
spremembami.

Ko smo hoteli prenehati s 
proizvodnjo kadi, smo sklenili

takoj preklicati naročila repro
dukcijskega materiala za proiz
vodnjo kadi. To pa nam ni 
uspelo, ker so v valjarnah že iz
delali ustrezno pločevino, ki pa 
ne ustreza za kadi, ki jih bo iz
deloval naš obrat VI. Pločevino 
je bilo torej potrebno porabiti 
za izdelavo naših kadi, v proda
ji pa so tudi želeli dobiti več 
krajših kadi, ki so jih potrebo
vali za naročnike. Tako je torej 
steklo delo po mesecu dni spet 
v dveh izmenah.

V samem obratu so o predvi
deni ukinitvi druge izmene ve
deli šele, ko so jih o tem obve
stili na sestanku. Celo vsebina 
sestanka članov kolektiva te de
lavnice je bila tajna, vse dokler 
se niso že zbrali.

Kot zatrjujejo v obratu, so 
tedaj tudi prvič zvedeli, da ka
di ne prodajamo s posebnim fi
nančnim učinkom, vendar še 
danes ne morejo razumeti, ka
ko je bilo mogoče vnaprej za
trditi, da bo finančni efekt pro
daje kadi, ki bodo izdelane v 
Kraševcu boljši.

Dejstvo je, da ljudje niso bili 
pripravljeni na spremembo in 
način kako so to zvedeli, ni bil 
pravi, če danes pustimo vse 
spremembe ob strani saj je sta
nje dejansko takšno kot je bi
lo pred spremembami, pa lahko 
ugotavljamo, da je storilnost 
slabša, da je v porastu število 
bolnih, in da se je res omajalo 
zaupanje v odgovorne ljudi, ki

se z ljudmi niso imeli časa po
govoriti in poslušati tudi njiho
va mnenja.

Zaključimo ta sestavek z mi
slijo, da se napake v proizvod
nji dogajajo, dogajale se bodo 
še, pri nas in drugod, videli jih 
bomo, tudi pisali o njih, po
pravljali jih bomo, in delali da
lje, važno pa je, da ob perečih 
zadevah ne pozabimo na člove
ka in cenimo vedno tudi mne
nje dragih. Drugačni odnosi bi 
marsikdaj tudi vsebini kakšne 
zadeve dali drugačen poudarek!

Urednica

ŠE ENKRAT 
ZAPOZNELA 

KRITIKA
Da bi polemika o pravilniku 

o varstvu pri delu bila bolj jas
na, moram dodati še par vrstic 
k članku, ki je izšel v Emajlir- 
cu št. 9 z dne 8. 6. 1966.

Kritika je kritika pa naj bo 
zapoznela ali ne, njen namen 
je, da popravi, kar je narobe in 
dejstvo je, da pravilnik ni v re
du. Pri tem pa se oba s tov. ing. 
Ajdnikom strinjava, da tako je. 
V svojem članku v Emajlircu 
nisem iskal krivca za spake- 
dranščino, izgleda pa, da ga tov. 
Ajdnik pozna, pri tem pa samo 
nakazuje slabost, ki naj bi bila 
nekomu v opravičilo.

Ce je za pravilnik bil imeno
van korektor, kot je to v članku 
navedeno, ali ne bi bilo pravil
neje, da se to jasno pove, kot 
pa da napišemo »tov. Dolžan 
predlaga nekaj, kar je že vpe
ljano, vendar...« Ce se je tov. 
Ajdnik že odločil za javno raz
pravo, naj bi to jasno in glasno 
povedal. ,

Ko sem se odločil, da napišem 
članek o pravilniku, sem izbral 
273. člen .zgolj zaradi tega, ker 
je najbolj »spakedran«, ne pa 
morebiti zaradi tega, ker obrav
nava področje elektrike.

Pri drugem delu pravilnika 
pa se s toV. Ajdnikom nisva ra
zumela. To namreč ni bila kri
tika pravilnika, ampak kritika 
stanja in ta naj bi imela na meti, 
da angažira tiste napredne Sile 
v podjetju, ki lahko in morajo 
misliti na realizacijo teh členov.

Pri zaključku pa bi želel tov. 
Ajdnika opozoriti na nelogič
nost zadnjih treh odstavkov 
članka. V njih namreč kontrh- 
diktorno najprej izraža sgm, da 
so DS pravilnik predelali, takoj 
nato pa piše, da je dobil predlo
ge iz predelovalnice kovin! 1 Pri 
tem moram pojasniti, da moji 
predlogi niso bili pismeni, am
pak ustmeni in sicer' sem jih 
dal tov. Janošn. Mnenja sem, da 
je tudi bojazen, ki je izražena 
v zadnjem odstavku, da so de
lavski sveti EE in obratov izpu
stili obravnavo pravilnika od
več, kajti samoupravni orgaui 
so do pravilnika zavzeli določe
no stališče. Pravilnik je bil na 
UO v razpravi večkrat kot je 
bilo to potrebno in se je že v  
času, ko je nastajal, spreminjal.

In h koncu rezime: če so te 
razprave o pravilniku v Emaj
liran dosegle, da je pravilnik o  
varstvu pri delu — četudi v th- 
ki obliki — prečitalo vsaj 60% 
članov delovne skupnosti EMO, 
potem je uspeh dosežen. Smat
ram namreč, da je poleg statu
ta in pravilnika o delovnih raz
merjih to najvažnejši pravilnik 
vsakega podjetja.

Drago Dolžan

Polemiko o »spakedranščihk, 
dolžnostih korigiranja pravilni
kov in temeljitosti obravnava
nja osnutkov pravilnikov s tem 
sestavkom zaključujemo.

• Uredniški odbor

brez resnično opravičljivega 
vzroka in še s tem največkrat 
povzroča nepredvidene težave. 
Z ozirom na možnosti številčne
ga in kvalitetnega porasta teh
ničnih izboljšav v našem pod
jetju in na že omenjene težave 
pri reševanju, to je praktične
mu uvajanju v proizvodnjo, bi 
o že večkrat iznešeni misli o 
postavitvi stalne manjše delov
ne ekipe za delo pri praktičnem 
osvajanju nepopolnih predlo
gov tehničnih izboljšav, bilo 
vredno razmisliti. Marsikateri 
predlog izboljšave bi bil tako 
hitreje rešen, od tega pa bi ime
la korist predvsem proizvodnja, 
pa tudi število predlogov in 
predlagateljev bi gotovo na
raslo, 'kar bi se vedno bolj od
ražalo v skupnih rtaporih za 
napredek naše proizvodnje.

Za izboljšanje stanj na pod

ročju tehničnih izboljšav pa 
lahko prispeva tudi ureditev 
drugih problemov.

Komisija za tehnične izbolj
šave je večkrat pred vpraša
njem upravičenosti posameznih 
predlagateljev do odškodnine. 
Zakon o tehničnih izboljšavah 
in ustrezni pravilnik v našem 
podjetju zajemata v tem pogle
du določene predpise, ki se jih 
komisija tudi pridržuje. Pred
lagatelji se seveda vedno ne 
strinjajo z odločitvami komisi
je in so prepričani v pravilnost 
svojih zahtev do odškodnine. 
Res je, da predpisi o tem, kdaj 
neka izboljšava ni tehnična ali 
kdaj predlagatelj ni upravičen 
na odškodnino, ne prepoveduje
jo nagrajevanje v takih prime
rih, vendar je bilo doslej mne
nje komisije vedno enotno in

za netehnične izboljšave naj
večkrat ni priznavala odškodni
ne. To tem manj, če so bili 
predlagatelji visokokvalificirani 
strokovnjaki na delovnih me
stih obratovodij, delovodij, vo
dij raznih delavnic in služb. 
Enako stališče pa je komisija 
zavzela tudi v primeru predlo
gov izboljšav, ki so jih predlo
žili člani Instituta »Emajl«, pri 
čemer pa je zajela tudi čiste 
tehnične izboljšave. Do takega 
stališča jo je pripeljala ugoto
vitev, da je osnovna naloga In
stituta stalno delo na kakršnih
koli izboljšavah naše proizvod
nje. Komisija je prepričana, da 
je njeno stališče pravilno, ne 
zanika pa možnosti, da lahko 
centralni delavski svet podjet
ja, čigar organ je komisija, od
loči drugače.

če k navedenim težavam pri 
reševanju predlogov izboljšav 
dodamo še premalo razmejene 
pristojnosti o odločitvah glede 
uvajanj teh izboljšav v proiz
vodnjo, potem je stanje na pod
ročju tehničnih izboljšav v naši 
tovarni laže razumljivo. Vkljub 
vsem pomanjkljivostim pa de
leža, ki ga tehnične izboljšave 
in drugi koristni predlogi do- 
prinašajo k skupnim prizade
vanjem za zboljšanje poslovnih 
uspehov našega podjetja, ni za
postavljati. Nasprotno, za čim 
aktivnejšo dejavnost na pod
ročju racionalizacij na splošno, 
moramo vlagati čimveč, da bo 
ta našla v podjetju res pravo 
mesto, V kolikor bomo to do
segli, se bo vloženo prizadeva
nje prav gotovo bogato popla
čalo.

-cs-
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USKLADITI ORGANIZACIJO

•******?%>

z  delovnimi — samoupravnimi 
enotami

Statut zveze sindikatov Jugo
slavije omogoča, da v delovnih 
organizacijah z večjim številom 
članov in več delovnimi enota
mi lahko za posamezno ali več 
delovnih enot ustanovijo poseb
ne podružnice. Delo teh sindi
kalnih podružnic združuje in 
usklaja sindikalni odbor delov
ne organizacije. Tako bi bil or
ganizacijski ustroj sindikalne 
organizacije v delovni skupno
sti z več delovnimi enotami ta
kole:

— občni zbor sindikalne or
ganizacije; •

— sindikalni odbor delovne 
organizacije;

— predsedstvo;
— komisije ali grupe (stalne 

ali občasne).
Na nivoju delovne neote pa: 

družnice, delovne enote;
— občni zbor sindikalne po-
— izvršni odbor sindikalne 

podružnice;
— komisije ali. grupe (stalne* 

ali občasne).
Sedanja organizacija sindika

ta v našem podjetju je nekoliko 
drugačna; razlikuje se v nazivih 
forumov.

Naša sindikalna organizacija 
pa tudi nima predsedstva ter v 
vseh zadevah razpravlja in od
loča sindikalni odbor.

V delovnih enotah imamo 
sindikalne podružnice ter odbo
re sindikalnih podružnic.

Sedanja organizacija sindika
ta je prilagojena prvotni orga
nizaciji podjetja po delovnih 
enotah in se po reorganizaciji 
ni izpremenila.

Pri tem nastajajo nekatere 
težave z ozirom na aktivnost 
sindikata v delovnih enotah, 
ker posamezne sindikalne pod
ružnice vključujjeo različne de
lovne enote. Dosedanje sindi
kalne podružnice, ki so bile ve
zane na prvotnih osem delov- . 
nih enot kot kaže povečati in 
prilagoditi sedanjim delovnim 
enotam.

Obenem je potrebno prilago
diti organizaciji, ki jo predvi
deva stat J,SJ. Tako bo potreb
no, poleg sindikalnega odbora 
delovne organizacije izvoliti tu
di delovno predsedstvo. Naloge 
vodstev bi bile:

Naloge sindikalnega odbora
— sprejema okvirni letni pro

gram svojega dela;
— odloča o stališčih sindikal

ne organizacije delovne organi
zacije v zadevah, ki jih rešuje
jo organi upravljanja in opera- 
tivno-tehnične službe delovne 
organizacije;

— sprejema stališča in pred-

so v pristojnosti centralnih or
ganov upravljanja;

— proučuje stališča višjih 
sindikalnih vodstev, ugotavlja 
loge sindikalne organizacije de
lovne organizacije v zadevah, ki 
možnosti njihove realizacije v 
delovni organizaciji ter jih tako 
prilagojeno prilikom svoje or
ganizacije tudi uresničuje;

—utrjuje samostojnost SP 
in njihovih 10 pri reševanju na
log v okviru njihovih delovnih 
programov;

— koordinira delo sindikal
nih podružnic delovne organiza
cije;

— skrbi za načrtno vzgojo 
sindikalnih političnih delavcev 
v delovni organizaciji (posveto
vanja, razgovori, seminarji in 
dr.) ali s kadrovanjem v poli
tične šole;

— sprejema letni proračun 
in zaključni račun sindikalnega

odbora delovne organizacije;

ganizacije delovne organizacije 
na . podlagi letnega delovnega 
programa;

— izvaja stališča sindikalne 
organizacije delovne organizaci
je znotraj nje, ali jih pa posre
duje pristojnim organom u- 
pravljanja in vodstvom družbe
nopolitičnih organizacij v de
lovni organizaciji ali izven nje;

— ukrepa na podlagi že spre
jetih stališč sindikalne organi
zacije v vseh tekočih zadevah;

— pripravlja materiale za se
je sindikalnega odbora delovne 
organizacije in posreduje mate
riale strokovnih služb delovne 
organizacije članom sindikalne
ga odbora ter izvršnim odbo
rom sindikalnih podružnic o za
devah, ki so v razpravi, ali ka
terih razpravo organizira;

— posreduje članom sindikal
nega odbora delovne organiza
cije materiale, ki jih predlaga

Bo res potrebno postaviti znak »parkiranje ni dovoljeno« celo 
v travo? Upajmo, da ne! Ko iščemo senco za železnega konjička 
pomislimo mailo tudi na naše vrtnarje, ki v sončni pripeki skrbijo 
za okolico naše tovarne in ne morejo pod drevo na hladno. Torej 
bo že moral tudi »fiičko« preboleti.

— predlaga in daje soglasje 
k sklepom o ustanavljanju in 
organizacijskemu ustroju sindi
kalnih podružnic delovne orga
nizacije;

— nadzoruje izvajanje stališč 
in delovnega programa sindi
kalne organizacije delovne or
ganizacije ter delo svojega od
bora.

Sindikalni odbor izvoli iz svo
je sredine predsedstvo, ki ima 
največ do 13 članov.

Predsedniki in tajniki SP pra
viloma niso člani, sindikalnega 
odbora delovne organizacije.

Naloge predsedstva sindikal
nega odbora

— sprejema periodične de
lovne programe sindikalne or-

jo izvršni odbora sindikalnih 
podružnic ali višja sindikalna 
vodstva;

— sodeluje z uredniškim od
borom (izdajateljskim svetom) 
časopisa delovne organizacije;

— organizira obveščanje čla
nov sindikalne organizacije o 
zadevah, ki jih obravnava in 
jih rešuje sindikalni odbor ali 
sindikalne podružnice delovne 
organizacije;

— odgovarja članom sindi
kalne organizacije na vsa vpra
šanja in predloge ter ukrepa na 
podlagi njihovih zahtevkov ali 
pritožb;

— skrbi za izvajanje tega 
pravilnika v sindikalni organi
zaciji delovne organizacije in

'tolmači njegova določila;
— izvaja delovni program 

sindikalnega odbora delovne or
ganizacije;

— nadzoruje izvajanje svojih 
sklepov;

— izvaja proračun in vodi fi- 
načno poslovanje sindikalnega 
odbora delovne organizacije;

— dotoči blagajniški maksi
mum .imenuje finančnega na- 
redbodajalca in računodajalca 
v smislu določil pravilnika o fi
nančnem poslovanju sindikal
nih organizacij;

— imenuje občasne ali stalne 
komisije sindikalnega odbora 
delovne organizacije.

Naloge izvršnih odborov, so 
poleg posebnih nalog tudi vse, 
ki jih ima sindikalni odbor de
lovne organizacije, prenesene 
na raven delovne enote.

Sindikalni odbor delovne or
ganizacije se organizacijsko ve
že na občinski sindikalni svet 
(in občinski odbor sindikata) 
na teritoriju, kejr je sedež de
lovne organizacije.

Zaradi zadev širšega značaja 
pa sindikalne podružnice, ki so 
izven sedeža delovne organiza
cije (v drugi občini) neposred
no sodelujejo s sindikalnim 
vodstvom na teritoriju, kjer je 
sindikalna podružnica (občin
ski sindikalni svet in občinski 
odbor sindikata). Tako sindi
kalno podružnico pa bomo ime
li v našem obratu v Kraševcu. 
Ta sindikalna podružnica bo 
neposredno sodelovala z občin
skim sindikalnim svetom in ob
činskim odborom industrije in 
rudarstva (če obstoja) v Kra
ševcu.

Franjo Panza

OBVESTILO
Zaradi precejšnjega zanima

nja članov kolektiva za potek 
in zaključek disciplinskih po
stopkov, ki jih v zadnjem času 
obravnavajo naše disciplinska 
komisije, sporočamo, da o ob
ravnavah in sodbah, ne more
mo poročati, dokler sodbe niso 
pravomočne in torej še traja 
rok, v katerem se lahko priza
deti član kolektiva pritoži.

Uredniški odbor

PRODAM DOBRO OHRANJE
NO SPALNICO S POSTELJNI
MI VLOŽKI PO UGODNI CENI 

Gajzer Vida 
Mariborska cesta 76/a 

(stolpnica)

FIAT-ZASTAVO 750 PRODAM 
ZA 8500 N-DIN. V RAČUN VZA
MEM TUDI CEK DO 3000 
N-DIN. VPRAŠAJTE NA SOBI 
7 V UPRAVNEM POSLOPJU.
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Naša bodočnost in kvaliteta izdelkov
Usmerjenost naše gospodar

ske politike še bolj kakor njeni 
rezultati odraža v časopisnih 
naslovih. V tisku zasledimo po
gosto tudi čisto deklarativne 
parole. Žal pa so redki članki 
o kvaliteti, odnosno o nujnosti 
kvalitete naših izdelkov. Res je, 
da kakovosti ne moremo ustva
riti zgolj s časopisno reklamo, 
s predpisi ali z ukazi. Pravilo
ma je namreč kvaliteten izde
lek nastal v razmerah ostre 
konkurenčne borbe na tržišču. 
Za načrten in hiter napredek pa 
je vsekakor potrebna odločna 
podpora oblasti in vodilnih slo
jev v gospodarstvu s primerno 
zakonodajo ter internimi pred
pisi, ki naj bi zagotovili v de
lovnem procesu red, disciplino 
in doslednost, poleg tega (ali 
zaradi tega!) pa seveda še stro
kovno usposobljenost in oseb
no odgovornost proizvajalcev. 
Prav gotovo bi lahko našli sa
moupravni organi v tej smeri 
hvaležno in široko področje 
dela.

Danes položaj vsekakor ni za
dovoljiv in z zunanjetrgovinsko 
bilanco se res ne moremo po
hvaliti. Brez dvoma bi bili v iz
vozu uspešnejši, če bi bili naši 
industrijski izdelki kvalitetnej
ši. Ampak o tem raje »pamet
no« molčimo in se hvalimo z 
raznimi drugimi »velikimi« 
uspehi, čeprav je kvaliteta eden 
osnovnih pogojev za uspešno 
zunanjetrgovinskp izmenjavo in 
pri sodelovanju v GATT ne 
predstavlja le moralnega pro

blema, temveč vprašanje obsto
ja posameznih podjetij.

Zanimiv je članek v IT-Novi- 
ne (17. 2. 1966) pod naslovom 
»Da li se več može govoriti o 
obaveznem znaku kvaliteta«, 
kjer pisec poudarja, da je bilo 
v minulih treh letih podeljeno 
samo 20 znakov za kvaliteto 
izdelkov in to večidel iz elek- 
troinstalacijskega področja. 
Proizvajalci so skoraj izključno 
iz Hrvatske, le nekaj iz Slove
nije, noben pa iz katere druge 
republike. Pisec članka prisoja 
nizko število podeljenih znakov 
dejstvu, da doslej kvaliteta ni 
predstavljala bistvene postavke 
pri prodaji na domačem trgu. 
To dejstvo je v svoji osnovi 
subjektivna napaka, postaja pa 
objektivno opravičilo za slabo 
kvaliteto, ko pomeni surovino 
oziroma reprodukcijski mate
rial.

Avtor članka iznaša zanimivo 
idejo stalne kontrole kvalitete 
izdelkov od materialno neod
visne družbene organizacije, 
ali vsaj v operativnem pogledu 
relativno neodvisne službe, kar 
šele daje gotovost glede soli
darnosti rezultatov kontrole. 
Vzpdredno z važnostjo kontro
le funkcije naglaša članek pred
vsem v inozemstvu zelo cenje
ni znak kvalitete kot tržni sti
mulans v trgovini na drobno.

Obžalovanja vredna je ugoto
vitev, da se zunanjetrgovinske 
organizacije še ne zanimajo za 
znake kvalitete, četudi bi z zna
kom opremljeni izdelki zago
tavljali lažjo prodajo na drob-

\ 0 V 0  V KNJIŽICI
Ispitivanje hemijskih sredstava 

va za skidanje rdje i sredstava 
protiv oksidacije za Čelik i gvo- 
ždje. Beograd (b. 1.).

Postupak za ispitivanje deblji- 
ne cinkanih prevlaka. Beograd 
(b. l.).

Ispitivanje hemiskih sredstava 
za skidanje rdje i sredstava pro
tiv oksidacije za Čelik i gvoždje.
Beograd (b. 1.).

lili ■ ■■ I I ......... .. »B—

Specifikacija, uputstva i stan
dard za uvodjenje postupka me- 
taliziranja. Beograd (b. 1.).

Idejni projekt instalacije i 
uputstva za peskarenje metala. 
Beograd (b. 1.).

Metode ispitivanja prevle 
cinka nanesenih toplim postu 
kom. Beograd (b. 1.).

»DIN TASCHENBUCH. 4 Tell 
WERKSTOFFNORMEN STAHL U 
EISEN.« Berlin (itd .) 1964.

E itel W.: »SILICATE SCIENCE«, Vol. 
2. New York 1965.

Hauschjld H.: »DER ÖFEN UND SEI
NE BRENNSTOFF«. S tuttgart 1966.

Reinders H.: »KÖRROSIONSPROBLE- 
ME IN HEIZTECHNISCHEN ANLA
GEN«. Düsseldorf 1965.

Kämmerer H.: »WIRTSCHAFLICH-
KEIT, NETZBAU UND HAUSAN- 
SCHLt) ANSCHLÜSSE VON FERN
HEIZANLAGEN«. Berlin 1959.

Endrich W.: »GEFAHREN DER H E I
ZÖLLAGERUNG URSACHEN UND 
SCHUTZ.« Stuttgart 1965.

Landerman C. A.: »Die ÖLFEUERÜNG 
BEI ZENTRALHEIZUNGEN.« Berlin 
1962.

Reichow G.: »HEIZUNG, LÜFTUNG 
UND KLIMATISIERUNG VON GROSS
RÄUMEN«. Berlin 1965.

Adler H.: »ENTWURF UND BERECH
NUNG VON ZENTRAL- HEIZUNGSAN
LAGEN«. Berlin 1963. '

Petrov G. N.: »TEORIJA MEHANIZ
MOV I MAŠIN«. Moskva 1965.

»KONJUNKTURA TRŽIšTA METAL
NE I ELEKTROTEHNICKE ROBE ZA 
ŠIROKU POTROŠNJU«. Beograd 1966.

Janjič M.: »PRAVNI REŽIM PRONA- 
LAZAKA STVORENIH U RADNOM OD 
NOSU«. Beograd 1965.

Twyman F.: »METAL SPECTROSCO
PY«. London 1951.

Bennett H., W. G. Hawley: »ME
THODS OF SILICATE ANALYSIS«. 
London (itd .) 1965.

Henry H.: »ŠTA POTROŠAC ŽELI«. 
Beograd 1966.

Benkovič Z, in M. Majica: »PRIRUC- 
NIK O ZASTITNIM MJERAMA U 
GRADEVINARSTVU«. Zagreb 1965.

»STATISTICKI GODIšNJAK 1965«. 
Beograd 1966.

no in s tem tudi veletrgovini v 
inozemstvu. Za mnoge izdelke 
so sicer že -zdaj predpisane s 
standardom določene kvalitete 
in lastnosti, vendar pa ni insti
tucije, ki bi stalno nadzirala, če 
se proizvajalci po predpisih 
ravnajo. Mogoče bi lahko te 
probleme uredili z uvedbo po
sebnega znaka kvalitete, ki bi 
bil vezan na posebno odgovor
nost odgovornih oseb v proiz
vodnji, posebno če gre za izdel
ke, katerih kvaliteta utegne 
vplivati na življenje ali zdravje 
potrošnika.

Z zakonom predpisana ob
vezna pridobitev znaka kvalite
te se je v inozemstvu izkazala 
kot pozitivna. Vsekakor pa je 
za kakovost posameznih branž 
industrije potreben družbeni 
nadzor celo v pogojih sprošče
nih ekonomskih odnosov, če se 
hočejo uspešno uveljaviti na 
eksportnem tržišču. Lep primer 
daje Japonska s svojimi dr
žavnimi inšpekcijskimi institu
ti za kontrolo kvalitete, za stan
dardizacijo, za oblikovanje itd. 
.O uspehih njihovega industrij
skega razvoja in zunanjetrgo
vinske ekspanzije pa je res 
vredno govoriti.

Japonska je po drugi svetov
ni vojni izgubila najpomemb
nejše surovinske baze in je bila 
kot premagana država iztisnje
na iz večjega dela svetovnega 
tržišča. Verjetnost za ponovno 
uveljavljanje je bila majhna in 
Japonci so polagali še edino 
upanje v cenenost in kot nov 
pojem v japonski industriji — 
v dobro kvaliteto izdelkov. Za
to so kmalu po vojni uvedli na 
nekaterih univerzah katedre za 
kontrolo kvalitete. Njihova 
predvidevanja so presegla celo 
najbolj optimistična pričakova
nja. Zemlja vzhajajočega sonca 
je dosegla v industrijski proiz
vodnji vrhunske dosežke in je 
danes med najuspešnejšimi iz
vozniki na svetu. Kar pa je naj
bolj pomembno: ne izvažajo le 
proizvodov, ampak tudi že zna
nje — patente in licence.

Kakovost izdelkov seveda ni 
edini razlog za nagel dvig Ja
ponske. Tu je še prislovična 
pridnost delavca, njegova sko
raj fanatična predanost skup
nosti oziroma kolektivu, to 
skoraj povsem izključuje pro
bleme kadrovske fluktuacije v 
našem smislu. Prav ta prednost 
pogojuje tudi visoko delovno 
moralo in voljo za pridobivanje 
dodatne strokovne izobrazbe. 
Potem je nadvse pomembna tu
di elastičnost bančnega sistema 
in tržnih mehanizmov, ki jih 
ureja in podpira smotrna ter 
precizna gospodarska zakono
daja.

Vse omenjene prednosti pa 
jih ne uspavajo. Zato še vedno 
in vedno bolj posvečajo izredno 
skrb temeljiti in znanstveno

č m o i U u *

utemeljeni kontroli kvalitete, o  
čemer bomo priobčili prispe
vek v prihodnji številki našega 
glasila (Ukrepi Japonske za 
dvig kvalitete proizvodnje, so 
postali čudežno orožje v izvo
zu). K
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I G L O B U S I
= Razvoj v avtomobilski in- E  
|  dustriji v svetu kaže v zad- E 
|  njih letih viden premik v |  
|  korist večje proizvodnje I  
|  srednjih in velikih vozil. |  
E Na področju proizvodnje |  
|  tovornih vozil je značilna |  
|  manjša proizvodnja tovor- § 
|  n jakov v Evropi in za 15 % |  
|  večja proizvodnja v ZDA. E 
|  Edina evropska proizvajal- § 
S ca tovornjakov, ki uspeva- I  
= ta povečevati proizvodnjo = 
= in prodajo tovornih vozil |  
5 sta angleška tovarna LEY- = 
E LAND (njeno licenco ima = 
= tudi FAP Priboj) ter fran- |  
|  coska tovarna BERLIET. = 
= Mnogo dosedanjih samo- = 
= stojnih evropskih tovarn E 
E tovornih vozil opušča v § 
E zadnjih letih izključno spe- = 
= cializacijo ter se združuje i  
E v 'industrijska podjetja i  
E osebnih avtomobilov ali pa E 
|  se potaplja v podjetja tež- = 
|  ke industrije.

|  Proizvodnja surovega že- E 
|  leza v Avstriji je leta 1965 |  
E znašala 2,2 milijona ton, |  
E kar je približno isto kot le- 1 
= ta 1964. V istem letu so 5 
1 proizvedli 3,22 milijona ton |  
= surovega jekla, od katere- |  
|  ga odpade na LD-jeklo 1,7 |  
| ' milijona ton. Izvoz jekle- = 
|  nih izdelkov je znašal lani |
P 1,40 milijona ton ali ca. 7 % |
E manj kot leta 1964.

= D elež  k o v in s k e  in  e le k t io  E 
E in d u s tr ije  v  c e lo k u p n i in d u - S 
= s ir ijs k i  p ro izv o d n ji SR  S lo- E 
|  v e n ije  je  zn a ša l le ta  1965 E 
E 32,6 %, m e d te m  k o  je  zna - = 
E ša l le ta  1956 še  2 4 ,6 % , le ta  E 
E i960 pa 27,4 %. V n a s le d n jih  E 
g le tih  do le ta  1970 se  p r iča ku - E 
E je ,~ da  se  bo p o v e č a n je  pro- S 
E iz v o d n je  n e k o lik o  zm a n jša - E 
E lo  in  da bo  le ta  1970 zn a ša l 5 
E dgiež k o v in s k e  in  e le k tro  in - = 
E d u s tr ije  31,6 %.

uiiimiiiiiiuiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiii

d o f U s u f t e  

v naš list
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ž iv a h n o  delo  v a v t o m o t o  k lc bc  Mladi v »EMO« in njihovo delo
Ustanovni občni zbor društva 

LT pri nas je bil leta 1947. 
Hkrati so se pri društvu usta
novili razni krožki, med njimi 
tudi avtokrožek. V , začetku je 
ta krožek- štel vsega skupaj 10 
članov, danes — po 19 letih šte
je 222 članov, 48 članic in 139 
pionirjev ter 9 pionirk; skupno 
nas je torej 418. Leta 1964 smo 
se preimenovali v avtomoto 
klub LT Emajl.

V letu 1963 smo dali na našo 
pobudo napraviti 3 go-kart vo
zila, da bi se učili in tekmovali 
tudi mladi. Go-karte je izdelal

li in opremili tako, da lahko 
vsak naš član pripelje sem svo
je vozilo, na pregled, podmaže
mo in operemo mu avto.

Naša vozila imajo za sabo 
kar precej kilometrov. Večidel 
dobimo te kilometre z vožnja
mi avtošole in na kondicijskih 
vožnjah: Prvi »fičko«, bele bar
ve je, ima sedaj že 77.000 km, 
drugi, ki smo ga dobili, modre 
barve, 56.000 km in rdeč 36.000 
km. Naša vozila torej res ne 
mirujejo in jih je vedno videti 
po cestah v Celju in bližnji oko
lici. Kljub temu, da so vozila

Veliki in maili člani avtokrožka— večji in manjši »vozički«.
naš strojni krožek.

'Naš klub poseduje danes 3 
zastaye 750, motorno kolo Puch 
175 in, že omenjena 3 go-kart 
vozila za pionirje. Z vsemi temi 
vozili smo usposobili za vozni
ke motornih vozil 332 članov in 
več kot 100 pionirjev in pionirk. 
V našem klubu je skupno od 
ustanovitve pa do danes obisko
valo avto-šolo 628 članov, ki so 
že opravili izpite za voznike A 
ali B kategorije.

V tem letu imamo 34 članov 
v avtokrožku, od.tega 10 tova
rišic. Tečaj gre h koncu, izpiti 
bodo ob koncu tega meseca.

Že tretje leto imamo naša vo
zila v urejenih garažah poleg 
vrtnarije. Te garaže smo uredi-

vedno na cesti, so vsa v voznem 
stanju, prav zato pa se mora
mo zahvaliti opremljenim ga
ražam z orodji, dobremu me
haniku in dobri organizaciji v 
klubu samem. Avtoklub si' je 
zadal kot vsa leta doslej, tudi 
letos nalogo izvesti 2 tečaja za 
voznike motornih vozil A in B 
kategorije, za organizacijo kon
dicijskih voženj'za člane, ki že 
imajo izpit, nimajo pa svOjdth 
vozil. Izvesti moramo spretnost
no ocenjevalno vožnjo z motor
nimi vozili ter spretnostno vož
njo s kolesi, lov na lisico z mo
tornimi vozili ter prireditev pi
onirjev z , go-karti.

Koželj Gabrijel

ČETRTEK — URA JE 12.45

V pisarni na čelni strani up
ravnega poslopja ugotovi tova
riš . . .  »S tpmi go-fkarli pred hi
šo pa res strašno ropočejo in 
motijo, pa še zdaj med šlužbe- 
nim časom.«

¡»Saj, lahko se še kdo zbudi,« 
hitro pritaikn^, sodelavka.

v n aš list

Mladi ljudje našega kolekti
va so že po tradiciji zelo delov
ni, samo da nihče nič ne napiše 
o svojih težavah oziroma o te
žavah, ki nastanejo pri delu na 
delovnem mestu, kakor tudi pri 
spoznavanju delavskega samo
upravljanja. Tovarniški komi
te Zveze mladine si večkrat pri
zadeva, da bi na svoje sestanke 
povabil čimveč mladih, ki bi s 
svojimi predlogi in nasveti po
magali pri delu same organiza
cije, pa še dosedaj ni bilo od
govarjajočega odziva.

Zakaj tako? Vsi vemo. da je 
sedaj po uveljavitvi gospodar
ske reforme v našem podjetju 
precej drugače in da se iz dne
va v dan bolj uveljavlja geslo: 
»vsakemu plačilo po njegovem 
vloženem delu«, vendar to ne 
bi smel biti vzrok za njiho.vo 
neaktivnost in nezainteresira
nost pri delu v organizaciji zve

ze mladine v posameznih de
lovnih enotah. TK ZM ima več 
komisij, ki skrbe, da se čimbolj 
uveljavljajo načela samouprav
ljanja, ter spoznavajo med se
boj mladi ljudje, vendar je delo 
le teh zelo težavno. Do sedaj se 
je še najbolj uveljavilo delo 
športne komisije, ki je organi-

N a š i  g a s i l e
Že več let zapored so gasilska 

tekmovanja v raznih gasilskih 
disciplinah kot so: hitrostmi tri
delni napad z vodo z zbijanjem 

■ tarče, podaljševanjem cevovo
dov im ponovnim podiranjem 
tarč, gasilski deveteroboj' z za
prekami, štafeta na 450 m s pre
nosom ročnika ter povelja pre
ko zaprek, polaganje 105 met
rov cevovoda, hitrostno oblače
nje, vezanje voglov in podobno.

Če hoče gasilski oddelek na 
takem tekmovanju doseči oziro
ma. se uvrstiti, na vidnejše rpe- 
sto, mora .biti res žilav in vztra
jen. Za dosego predpisanih ča
sovnih norm je potrebno mnogo 
vztrajnega vadenja im samozata- 
jevanja. Tak trening je zares 
naporen in zahteva od gasilca 
mnogo fizičnih sposobnosti, ta
ko da vloži gasilec res kar naj
več s'vojih mpči, pa včasih še ne 
zmore doseči predpisane norme 
in ga je treba zamenjati z dru
gim, ki upa, da bo to zmogel. 
Ker terja gasilstvo od svojih 
članov tako velike telesne na
pore, je priliv mladine znatno 
upadel.

Tekmovanje kot smo .ga že 
omenili, je bilo v zapptkp junija 
v .škofX.Vf>|si ;.?t>rakj sp jp lepo

zirala več tekmovanj'z drugimi 
delovnimi kolektivi v rokome
tu, nogometu, šahu itd. V času 
meseca mladosti, je bil v celoti 
uresničen program dela razen 
prireditve, ki bi jo morala 
»EMO« prispevati celjskemu 
Mladinskemu klubu. Ta prire
ditev pa ni bila realizirana 
vsled nezainteresiranosti neka
terih članov te komisije kakor 
tudi že vnaprej planiranega 
premajhnega obiska mladine v 
samem Mladinskem klubu.

TK ZMS ima tudi v svojem 
sestavu komisijo za idejno- 
vzgojna vprašanja, ki si do se
daj ni. utria poti s svojim de
lom med mladino. Vse te nepra
vilnosti in težave bi se dale re
šiti s čimboljšim aktivnim de
lom posameznih aktivov v eko
nomskih enotah, katerih vodje 
so vsi člani TK ZM, ki morajo 
posredovati delo v aktivih v 
takšnih oblikah, ki so najbolj 
primerne in odgovarjajoče za 
posamezne EE ter mladinski 
aktiv. Želim, da bi te vrstice 
vspodbudile mladino našega de
lovnega kolektiva, k čim uspeš
nejšemu delu mladinske orga
nizacije.

IGL

i tekm uje jo
število gasilskih desetin, za pre
skušajo kdo bo prvi na področ
ju Celja im okolice. Na tekmo
vanju so se zbrala tale gasilska 
društva: Dobrna, Vojnik,
Šmartno v Rožni dolini, Babno, 
Železarna Štore, Cinkarna, LIK 
Saviinjia, Ljubečna, Emajl in 
Gaberje. Še kratek pomenek s 
predstavniki oziroma vodji de
setin in odhod na tekmovalni 
prostor. Nato žreb in start.

Človek komaj verjame, koliko 
volje in zagrizenosti je v teh lju
deh! Blato do gležnjev ni nobe
na ovira, vse je šlo kot »iz pu
ške«. Billo pa je v tisti brzini 
tudi nekaj spodrsljajev in ne
pravilnosti, to pa pri obračunu 
pomeni izgubo prvega, pa mor
da tudi drugega in tretjega me
sta. Res pa so se vsi borili za 
dosego čimiboljših rezultatov. 
Pa kaj hočemo? Bilo je deset 
oddelkov in nekdo je moral biti 
prvi, nekdo pa deseti. In tako 
smo., imeli pray,,mi n&itn^nj 
spodrsljajev in precej sreče in 
naša desetina je bila prva. Pri
borili smo si pokal Občinske ga
silske zveze.

Gasilskemu društvu Emajl ob 
njihoyj zmagi na tem tekmova
nju iskreno čestitam!

fM
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G R E S T E  V C K IK V E N IC O ?
Še nekaj dni nas loči od ot

voritve letovalne sezone v po
čitniškem domu »EMO« v Cri- 
kvenici, ki prične 6. junija in 
konča 14. septembra.

Poleg sob v domu in week
end hišicah (v domu je skupaj 
20 ležišč, v weekend hišicah 20 
ležišč) smo najeli tudi nekaj 
zasebnih sob v vilah (Župan, 
Jurinčič, Matejčič, Grškovič). 
Za eno izmeno je na voljo sku
paj 81 ležišč, to velja do šeste 
izmene, nato pa bo na voljo za 
vsako izmeno 74 ležišč.

Izmene se menjajo vsakih 10 
dni.

šsŠŠtl ' :!W

Sonce, voda in zrak so trije 
najboljši zdravniki — tako so 
nas učili v šoli. Tudi letos teh 
treh »naravnih zdravnikov« ne 
bo deležno toliko ljudi, "kot bi 
bilo to potrebno.

V počitniški dom so se vpi
sovali' člani kolektiva, ki bodo 
plačali P predsezoni 2.300 din, 
za otroke do 7 let 1.300 din in 
in za otroke med 7 in 14 letom 
1.850 din. Za letovanje v week
end hišicah pa plačajo člani ko- 
ektiva 1.800 din, za otroke do 7 
let 1.000 din in za otroke med 
7 in 14 letom 1350 din.

V sezoni plačajo člani kolek
tiva za letovanje dnevno 2.600 
din, otroci mlajši kot 1 let 1.800 
din in starejši pa do 14 leta 
2.150 din.

Tuji gostje — člani delovnih 
kolektivov drugih deldvnih Or

ganizacij — plačajo za odrasle 
2.800 din za otroke do 7 let
2.000 din in za otroke od 7 do 
14 leta 2.300 din dnevno.

Inozemci plačajo za letovanje 
v sezoni za odrasle po 3.900 din 
dnevno in za otroke do 14 leta 
3.550 din.

V predsezono, odnosno pose- 
zono štejemo prve tri in zadnji 
dve izmeni.

Letovalce bo v Crikvenico vo
zil tovarniški avtobus. Na dan 
izmene bodo odpotovali izpred 
upravnega poslopja ob 4. uri 
zjutraj letovalci, ki bodo v 
weekend hišicah in v vili »Gina«, 
na«, drugi dan izmene pa bo 
drugi dan izmene pa bo vsako
krat odšla ob isti uri skupina, 
ki bi letovala v najetih sobah. 
Vožnja v obe smeri velja 1300 
din.
. Domov se bodo najprej od

peljali letovalci iz weekend hi
šic in doma, drugi dan pa vsa
kokrat letovaci iz najetih zaseb
nih sob .Poleg naših letovalcev

se bodo hranili v počitniškem 
domu tudi člani delovnega ko- 
ktiva »Zlatarne«, člani delovne
ga kolektiva »Agrokombinat« 
Krško in člani kolektiva Slad
kogorske tovarne papirja.

Počitniški dom bo vodil tova
riš Mahne Franc, poleg uprav
nika pa bodo zaptosleni še ad
ministratorka, glavna kuharica, 
pomožne kuharice, sobarica in 
servirka.

Tudi letos smo pri Sladko
gorski tovarni papirja najeli za - 
letovanje sobo v njihovem do
mu v Jelši na Hvaru. Soba ima 
3 ležišča. Dnevna cena za člane 
kolektiva je 3.100 din dnevno, 
letovartje pa prične 15. junija. 
Ker nam je Sladkogorska to
varna papirja odstopila 1 sobo 
ia vso sezono, smo po sporazu
mu dolžni mi dati na voljo čla
nom tega kolektiva za letovan
je 2 sobi za 3 izmene in hrano- 
v tem času v našem domu.

tm

VITAMIMZIRANO OLJE

No Špila—  

pa si jo dobila
Spoštovatia tovarišica

Špila
nekaj niste prav storila, 
nekaj se nam prav ne zdi, 
kar v Emajlircu zdaj stoji. 
Kar naprej z besedo

odkrito,
da nam čimprej jasno bo; 
vedite, da tud’ v emajlirnic’ 
Žene rade lepe smo, 
če katera se našminka 
al' če namaže si obraz, 
mar bi to ne smela storiti, 
al’ je kaj manj vredna od

Vas?
Res smo me samo delavke: 
»vendar rade čedne smo«, 
če katera se topira 
al' je vam kaj mar za to. 
Le drugam še mal poglejte, 
kakšne druge žene so, 
samo malo se ozrite 
saj je tud’ okrog vas tako.

Žene in dekleta
iz emajlimice 

i

Danes je že splošno znano, ka
ko važni so vitamini za člove
kovo zdravje in njegovo delov
no sposobnost. Naše telo dobi
va vitamine s brano, ki vsebuje 
včasih več, včasih manj posa
meznih vrst vitaminov. Kadair 
organizem ne dobi dovolj vita
minov, se zmanjša človekova 
delovna sposobnost, pojavi se 
utrujenost in razne bolezni, pri 
stalnem in popolnem pomanj
kanju vitaminov pa nastopi ce
lo smrt.

Nekatere vrste olj vsebujejo 
vitamine, toda z rafimranjem 
jih večidel uničimo. Rafinira- 
nje olj pa je nujno potrebno, 
da izboljšamo okus olja. Da bi 
rafiniranemu jedilnemu olju 
vrnili njegovo polno vrednost, 
so začele nekatere 'tovarne olj v 
zapadnoevropskih deželah pro
izvajali jedilna olja, obogatena' 
z dodatnimi vitamini. Tudi to
varna olj Zvijezda v Zagrebu 
proizvaja sedaj olje z dodatkom 
vitaminov A in E. Na vsakih 
10 g olja dodaja tovarna 4.000 I 
E vitamina A ih 30 mg vitami
na E.

Če primamijikuje organizmu vi
tamin A, se človeku poslabša 
vid in se pojavi tako imenova
na kurja slepota in tak človek 
v mraku in ponoči ničesar ne 
vidi. Posebno pomladi, ko je or
ganizem oslabljen ih so izčrpa
ne zaloge vitamina A, se pojav
lja vnetje očesne sluznice, sluz
nice nosa in grla, kašelj, gripa 
itd. Pomanjkanje tega vitamina 
zmanjšuje tudi človekovo od
pornost zoper nalezljive bolez
ni. Vitamin E je nujno potre

ben za oplojevanje in ga zato 
imenujemo tudi vitamin plod
nosti. Ima pa v ciljih še posebno 
nalogo: olja ščiti pred k varom. 
Rafinirana olja, ki nimajo več 
tega vitamina, postanejo mno
go hitreje žarka.

Razlika v ceni vitaminizirane- 
ga olja se nanaša le na dodane 
vitamine; zaradi tega je v inte
resu potrošnikov, da uporab
ljajo to olje predvsem za sola
te in tista jedila, ki jih ne kuha- 
mo, ker se le v teh vitamini po
polnoma ohranijo.

Svelldba neugodno vpliva na 
vitamine, zato mora biti vitami- 
oizirano jedilno olje embalira
no v temnih steklenicah.

PECIVO PRIPRAVIMO 
HITRO

Verjetno niste med srečniki, ki jih  
po opravljenem delu čakai kosilo na 
mizi. Tistim ni potrebno skrbeti, kaj 
pripraviti za kosilo, ki naj bi bilo čim- 
preje, saj ste prišli po 14. uri domov 
in pripraviti kosilo je  le.eno izmed del; 
ki čakajo . . .

Če ste prejšnji dan že pripravili 
kakšno enolončnico ali drugo izdatno 
jed, lahko pred kosilom pripravite le še 
pecivo iz biskvitnih listov — kupite jih  
v škatljah po 5 kosov — in nadeva. 
Nadev sestavite 'sami, pač po zalogi v 
shram bi, okusu vaše družine in seveda 
v skladu z ‘gospodinjskim proračunom. 
Za nadev lahko uporabite poleg rume
njakov, mašila, sladkorja, očiščenega 
sadja, skute, smetane, pudingov in 
krem  tudi marmelado, stepeno smeta
no, ali pa biskvitne liste nalomite, po- 
lijete z nekaj kapljicami kakšne aroma
tične žgane pijače, dodate stepeno slad
ko smetano in — vedno ponudite ohla
jeno (dovolj je  postaviti v posodo z 
mrzlo vodo, bolje pa v hladilnik).

NAJVEČ NESREČ SE PRIPETI 
V GOSPODINJSTVU

Gospodinja 
varuj se padcev !
Pritrdi preproge!
Uporabljaj samo taka loščila, 

ki ne povzročajo spodrsljajev, 
na parketu (najnevarnejše je 
loščilo, ki si ga gospodinje pri
pravijo same iz voska in benci
na) !

Skrbi za zadovoljivo osvetlja
vo y vseh prostorih, tudi v ti
stih, 'ki jih manij uporabljaš!

Uporabljaj le trdno narejene 
lestve in premične stopnice. 
Stoli so namenjeni za sedenje, 
pe pa za,plezanje!

Daj takoj popraviti majava 
ali strgana'tla, strgan linolej ali 
polivinil ter preproge!

Imej tla in stopnice vedno 
pospravljene .-Skrbi, da ne bodo 
ležale igrače in orodje po tleh!

če imaš svojo hišo, zavaruj 
stopnišča z varnostnimi vrati, 
ako so pri hiši majhni otroci! 
V večjih hišah lahko poskrbijo 
za to  hišni sveti. Najnevarnejše 
(so nezavarovane stopnice v 
klet! V'



KOLO PRESENEČENJ

EMO — TKANINA 11:3
Ekipa EMO je zasluženo viso

ko porazila slabega nasprotni
ka ter s tem dosegla do sedaj 
dosegla najvišji rezultat sindi
kalnega prvenstva v ogometu. 
Rezultat tekme nam zgovorno 
pove, da so bili po dolgem ča
su napadalci EMO boljši del 
moštva ter nasuli polno mrežo 
golov v nasprotnikova vrata. 
PROSVETA — KOVINOTEH

NA 1:1
Igralci PROSVETE so se zo

pet izkazali, saj so favorizirani 
ekipi KOVINOTEHNE odvzeli 
eno točko in ob enem posegli 
v borbo za vrh tabele, KOVI
NOTEHNA pa je s tem neod
ločenim rezultatom odpadla v 
borbi za sam vrh tabele.
LIK SAVINJA — ZLATARNA 

2:1
Verjetno ni bilo ikogar, ki bi 

dvomil na zmago ZLATARNE 
nad SAVINJO. Toda športna 
sreča je hotela drugače ter po
šteno zagodla igralcem ZLA
TARNE. Igralci SAVINJE so po 
fair borbi zasluženo premagali 
na papirju boljšo ekipo. Igra 
obeh nasprotnikov je bila ena 
najboljših do sedaj nasploh v 
Sindikalni nogometni ligi.

Obe moštvi pa zaslužita po
hvalo za častno in lepo borbo 
za točke.

UNZ — LIBELA 3:2
Igralci UNZ so tokrat pripra

vili prvovrstno senzacijo ter 
premagali boljše moštvo in s 
tem dosegli prve točke v prven
stvu. Zmaga UNZ je popolnoma 
zaslužena.

OSTALI REZULTATI:
ZLATARNA — CESTNO POD

JETJE 4:1, TKANINA — LIK 
SAVINJA 3:1, ZLATARNA — 
UNZ 4:0, KLJUČAVNIČAR — 
KLIMA 0:3.

PROSVETA — LIBELA 7:2
Igralci PROSVETE so zopet 

pripravili presenečenje ter vi
soko porazili LIBELO, ki kot 
izgleda preživlja krizo in ne naj
de same sebe, saj doživlja po
raz za porazom in -s tem občut
no pada na lestvici.

ŽELEZARNA — MERX 1:1
Igralci MERXA so v Štorah 

presenetili ŽELEZARNO in ji 
odvzeli eno samo točko ter s 
tem napravili borbo za prvo in 
drugo mesto še zanimivejše, saj 
tako še obstajajo možnosti, da 
ekipa EMO osvoji prvo mesto, 
ki je bilo na videz že osvojeno 
in rezervirano za ŽELEZARNO.

ZEC NI V FORMI
Popolnoma spremenjena po

stava ekipe EMO je visoko po
razila moštvo IFE s 6:3, katera 
ni bila v stanju, da se upira tu
di oslabljeni'ekipi EMO. Omem
be vredno je povedati, da je na 
tej tekmi popolnoma odpovedal 
do sedaj eden od najboljših 
strelcev EMO Zec, ki ga nika
kor ni ubogala žoga, saj še iz 
najbolj ugodnih položajev ni 
mogel doseči gola. Upajmo, da 
je to le prehodnega značaja ter 
se bo Zec za svojo izredno sla
bo igro že na prvi prihodnji 
tekmi odkupil z boljšo in efekt- 
nejšo igro.

Dodali bi še, da tekmovanje 
prihaja v zaključno fazo. Borbe 
od prvega do poslednjega me
sta so vedno bolj zanimive ter 
neizprosne. Vse to nam je zgo
vorno povedalo pretekjo kolo, 
saj so z izjemo EMO vse favo
rizirane ekipe izgubile vsaj eno 
točko.

Trenutno stanje na lestvici je 
naslednje:

1. EMO 17 točk, 2. ŽELEZAR
NA 16 točk, 3. ZLATARNA 14 
točk, 4. KOVINOTEHNA 13 
točk itd.

ZAHVALA
Upokojeni sodelavci v le

tu 1965 se prav lepo zahva
ljujemo organom upravlja
nja, vodstvu podjetja in so
cialni službi za lepo orga
niziran izlet, ki je bil 2. ju
nija in za vso izkazano po
zornost.

Ivan Majerič

K a d r o v s k e
v e s t i

Novi člani kolektiva: 
Golob Bogomil, Petek Ivan, 

Rozman Alojz, Buikošek Jakob, 
Bonač Matjaž, Lampret Ivam, 
Pangerl Franc, Petrič Martin, 
Sikošdk Danijel, Špeglič Ivan, 
Štante Bogdan, Tovornik Fride
rik, Žižek Valentin, Pirc Jože, 
Virtič Franc, Podlesnik Marija, 
Šinko Karolina, Borštner Jele
na, Dohravšak Mira, Horvat 
Marija, Kukovič Irma, Potoč
nik Jožefa, Popovič Vida, Veš- 
iigaij Štefanija, Mavrič Marija, 
Rozman Alojzija, Bračun Vida.

V našem kolektivu vam želi
mo obilo zadovoljstva in delov
nih uspehov!

Izstopili so:
Cafuta Roman — samovolj

no zapustil delo, Rojc Jože — 
upokojen, Majger Stanislav — 
v inozemstvu, Kotnik Franc —
inv. upokojen, Andčič Mirko — 
sporazumno, Kunst Anton — 
sporazumno, Kobale Štefan —
inv. upokoj., Sotlar Zvone — v

SLOVENIJALES
NUDI

UGODNOST PRI 
NAKUPU

V poslovalnici Slovenija
les v Celju v Zidanškovi 
ulici so nam povedali, da 
so pred dnevi začeli kredi
tirati kupcem pohištva tu
di iz lastnih sredstev. To 
ugodnost potrošnikom so 
omogočili, ker so kreditni 
pogoji poostreni, mladi 
ljudje pa si kot vemo mo
rajo opremiti dom in ga 
večidel vsi tudi opremljajo 
s pomočjo potrošniškega 
posojila.

Pogoji za pridobitev po
sojila pri Slovenijales so 
enaki kot pri SDK, posoji
lo je torej moč dobiti za 
dve leti, polog je v višini 
2 odstotkov vrednosti kre
dita.

V razširjenih prostorih 
Slovenijales v Ulici XIV. 
divizije (nasproti skladišč 
tovornega kolodvora) je 
stalna razstava pohištva. 
Tam si lahko ogledate in 
presodite, kaj boste izbrali 
zase!

(Vsa navodila za najetje 
potrošniškega posojila pri 
Slovenijales vam bo posre
dovala tovarišica Krempu- 
ševa na sobi št. 20).

inozemstvu, Lah Štefan — inv. 
lupokoj., Juričan Franc — sam, 
napust, Janežič Vili — v ino
zemstvo, Rojc R udi— samovo
ljno zapustil delovno mesto, 
Vrhovšek Marjan — poizkusna 
doba, Vouk Jože — inv. upoko
jen, Belej Anton — poizkus, do
ba, Sinkovič Martin — v ino
zemstvu, Koštomaj Adolf — na 
lastno želijo, Kužna/r Ignac — 
sporazumno, Vodušek Franc — 
upokojen, Mlekuš Ferdinand — 
sporazumno, Filič Ivan — od
povedal, Pulkmajster Marjan — 
v inozemstvu.

Poročili so se:
Inkret Frančiška-Komplet, 

Rojc Franc, Vtič Janez, Skrlov- 
nik Ljudmila-Stramšak, Vinder 
Franc, Lah Štefan, Veber Her
man.

Na novi življenski poti vse 
dobro!
Naraščaj v družini so dobdili:
Dimeč Franc — sina Jožeta, 

Lončarevič Zvone — Aleksan
dra, Kačičnik Franc — sina 
Franca.

Prisrčno vam čestitamo!

Mala
križanka

VODORAVNO: 1. znano turi
stično mesto ob jadranski oba
li, 7. Luknjica v koži, 8. Začetek 
Urala, 9. Oče, 10. Nekdanji tur
ški veleposestnik v Bosni, 11. 
Predlog, 12. Cesta posledica ra
zličnih gledanj, 13. Velik ka-i 
men, 14. Delavci, ki opravljajo 
zemeljska dela, 16. Steza, 17. 
Dva soglasnika, 19. Primitivno 
orožje, 20. Glavno mesto sosed
nje države, 21. Mera za površi
no, 22. Vrsta stročnic, 23. Za
stor.

NAVPIČNO: L Obutev, 2. Po
ti, 3. Naplačilo, 4. Kazalni za
imek, 5. Jugoslovansko podje
tje za prevoz potnikov in blaga,
6. Indijska papiga, 10. član zna
tnega indijanskega plemena, 12. 
Vrsta igre s kartami, 13. Cesto 
zahtevani podatek iz osebnega 
opisa, 18. Zdravilna rastlina,
19. Iz dežja pod..., 20. Podzem
ni hodnik, 22. Konec reke.
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Časnik izhaja v okviru eno
te informacije vsako drugo 
sredo v nakladi 3.700 izvo
dov in ga dobijo vsi člani 
kolektiva brezplačno. Ureja 
ga uredniški odbor: Eva 
Orač, ing. Jože Vajdetič, 
Ivo Gostečnik, Emil Jejčič 
in dr. Franc Zupančič. 
Glavni in odgovorni ured
nik Eva Orač. Naslov ured
ništva Celje, Mariborska 86, 
telefon 39-21, interna 207. 
Tisk in klišeji GP »Celjski 

tisk« Celje


